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P ä e v a k o r d : 

1. Riigi majapidamise aruande kommis
joni esitis riigikontrolööri protesti kohta Lelle-
Papiniidu kitsarööpalise raudtee ehitamise asjas. 

2. Maakonnanõukogude valimise seaduse 
täiendamise seadus — üldkommisjoni ette
panek. 

3. Tolliseadustiku muutmise seadus — 
rahaasjanduse kommisjoni ettepanek. 

4. Maakorralduse seadus — II lugemisel. 
5. Kogukonna-, asutuste- ja erarendimaade 

korraldusseadus — II lugemisel. 
6. Üüriseaduse muutmise ja ärakaotamise 

seadus — II lugemisel. 
7. Väljaspool linnu ja alevid asuvate kin

nisvarade hindamise seaduse muutmise seadus 
— rahaasjanduse kommisjoni ettepanek. 

8. Eesti riigikontrolli ajutise seaduse täien
damise seadus — riigikontrolli seaduse kom
misjoni ettepanek. 

Koosolekut juhatab esimees A. Rei, pärast 
abiesimees J. Zimmerman. 

Sekretääri kohal abisekretäär J. Puskar. 

Koosolek algab kell 10.20 min. 

2. Eesti vaba
riigi kulude ja 
tulude eelarve 
1926./1927. aas
taks— I luge

misel. 

Väljaspool järjekorda on 
sõna härra sõjaministril. 

1. Päevakorra 
täiendamine. 

J u h a t a j a A. R e i : 
Avan Riigikogu koosoleku. 
Riigikogu juhatuse poolt 

on ettepanek, täiendada tänast päevakorda 
kahe punktiga: 1) Eesti vabariigi kulude ja 
tulude eelarve 1926./1927. aastaks — I luge
misel ja 2) eelarve-kommisjoni valimine. 
( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a v a e n a 
m u s e g a on e t t e p a n e k v a s t u 
v õ e t u d . — seega on päevakord kindlaks 
määratud. 

S õ j a m i n i s t e r J. 
S o o t s : Austatud Riigi
kogu liikmed! On väga 
loomulik, et eelarve aruta
mise puhul ühelt poolt 

rahvaesitus ja teiselt poolt valitsus oma mõtteid 
vahetavad selle kohta, kuidas tuleb riiki valit
seda ja kuidas tuleb tegutseda. Mul oli 
kavatsus ära kuulata rahvaesitajate märkusi 
sõjaministeeriumi tegevuse kohta, et siis teha 
sellest kokkuvõtteid ja lõpuks selgitada neid 
küsimusi, mis rahvaesitusele ei näi küllalt 
selged olevat, niisama ka seletada, kuidas 
sõjaministeerium omal alal kavatseb tegutseda. 

Eile aga valgustas rkl. Tõnisson mõnesugu
seid fakte sedavõrd vildakult, et väga kahju 
oleks, kui need vildakud vaated püsima 
jääksid, ja otsekohe ümberlükkamist ei leiaks. 
Sellepärast leidsin ma tarvilikuks väljaspool 
järjekorda sõna paluda, et mõne nende küsi
muse kohta selgust tuua. 

Kõigepealt, missugune on meie üldine 
sõjaline seisukord? On ju selge ja vist iga
ühele arusaadav, et meie sõjaväe-organisatsioon 
peab vastama sellele hädaohule, mis meid 
varitseb ja sellele kavale, kuidas mõeldakse 
selle hädaohu vastu välja astuda. Mis puutub 
meie hädaohu suurusesse, siis pean ütlema, 
et see peaks meie rahvaesitusele vist küllalt 
selge olema. Meil on küllalt selgitatud, 
missugune on meie geograafiline seisukoht, 
missugused naabrid meil on olemas ja mis
suguseid vahekordi meie võime oodata, ning 
sellepärast siin uudist palju ei ole. Meie sei
sukord on sarnane, nagu läinud aastalgi. 
(M. M a r t n a , stp: S õ j a m i n i s t r i l e 
n ä i b u u d i s o l e v a t m e i e r a h v a 
v ä i k s u s . ) See ei näi minule sugugi uudis 
olevat, kui see Teile on uudis, siis olge nõnda 
lahke ja võtke statistika-raamatud ja lugege 
sealt seest, kuipalju meil rahvast on. 
(M. M a r t n a , stp: 1.107.000!) Oskate 
hästi vastata, võib number 3 või 4 panna. 
(M. M a r t n a , stp: M e i e h i r m s a l 
v a s t a s e l on r o h k e m s õ j a v ä g e , 
k u i m e i l r a h v a s t . ) Võib olla, mina 
ei tea aga, missugusest vastasest Teie räägite, 
meil võib neid mitu olla. Aga mina arvan, et 
neid sellel aastal vähemaks pole jäänud kui 
läinud aastal, ja sellepärast peame samuti 
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valmis olema, kui läinud aastal. Härra Martna 
juba seletas, et meie rahvas on väike, järeli
kult on ka meie sõjavägi väike. (M. M a r t n a , 
stp: K e l l e l s e d a s e l e t u s t v a j a 
on?) Ma ei tea, Teie ise tulite sellega välja 
ja hakkasite seletama, et meie rahvas on väike, 
mina teen ainult järeldusi. Ma pean ütlema, 
et suured riigid võivad ilma mobiliseerimata 
saata oma sõjaväed väikese riigi kallale. Ja 
enne, kui väike riik suudab mobilisatsiooni 
läbi viia, võib vaenlase sõjavägi juba kaugel 
väikese riigi sees olla. Sellest järgneb, et 
iga väikese riigi sõjavägi peab nii organisee
ritud olema, et teda saaks ruttu mobiliseerida. 
Ja selles läheb tema sõjaväe organisatsioon 
suure riigi sõjaväe organisatsioonist lahku. 
Ma toonitan seda sellepärast, et eile tuli härra 
Tõnisson välja ja ütles, et omal ajal on lubatud 
sõjaväeüksuste arvu vähendada, kuid sellel 
alal ei jõutavatki edasi. Mina arvan, et see 
sõjavägi, mis rahuajal on, see on ainult kava 
selleks sõjaväeks, mis sõjaajal peab olema. 
Et rutuliselt mobilisatsiooni läbi viia, peavad 
juba pesad olema, millest tekivad mobilisat
siooni ajal need väeüksused. Sellepärast ei 
või oodata, et meil sõjaväeüksusi võib vähen
dada. Kui härra Tõnisson nimetas sõjaväe 
asjatundjaid, kes 1920. a. olevat temale luba
nud sõjaväeüksusi vähendada... (M. M a r t n a , 
stp: K a h ä r r a P ä t s o l i s e l l e l a r v a 
m i s e l . ) Mina seda ei tea, pole tema käest 
seda küsinud. Härra Tõnisson'i üteluse kohta 
pean aga arvama, et nende spetsialistide kava 
järgi vist viidigi demobilisatsioon läbi 1920. a. 
Seda kava tuli pärast revideerida ja väeüksuste 
arvu ei tulnud vähendada, vaid tuli neid suu
rendada, ning suurendada tuli seda riigikaitse 
kommisjoni nõuandmisel ja soovi järgi. 

Ma juhin tähelepanu selle peale, et selle 
kava järgi olid sõjaväeüksused kokku tõmma
tud, ja siis oli kaks diviisi. Ometi leidis riigi
kaitse kommisjon, et seda on liig vähe, ja 
nüüd teie leiate kolm diviisi. Minu arvates 
ei saa siin enam kokkutõmbamist oodata, 
sest väeüksuste arvu kokkutõmbamine ei 
vasta mobilisatsiooni huvidele. Teine küsimus 
on aga seljataguste asutuste küsimus. Neid 
tuleks veel revideerida ja võib olla sealt 
mehi üle viia riviüksustesse, kus nad mobili
satsiooni korral vaenlase vastu tegutsema 
hakkavad. 

Edasi tahtsin peatuda teenistusaja pikkuse 
juures. Alati on räägitud, et meil olevat sõja
väeteenistuse aeg liig pikk. Ma pean aga 
tähelepanu juhtima sellele, et näiteks teistes 
riikides, kes samuti hädaohus kui meie, ei 
ole teenistusaeg sugugi lühem. Võtke vaadake 
meie naabrid, ka neil ei ole sõjaväeteenistuse 
aeg sugugi lühem. Võtke ka Prantsusmaa, 

mis minu arvamise järgi palju paremas sõja
lises seisukorras on, kui meie... (M. M a r t n a , 
stp: A g a D a a n i ? — J . L a i d o n e r , 
p õ l : K a s D a a n i l s i i s m i n g i s u g u n e 
s õ j a l i n e h ä d a o h t on? M . M a r t n a , 
stp: M a t ä h e n d a s i n , e t k u i t e i e 
h ä d a o h u s u u r u s e g a v õ r d l e t e , 
s i i s m e i l s e d a m a t e r j a a l i e i 
j ä t k u . ) 

J u h a t a j a A. R e i : Palun kohtadelt 
mitte rääkida. 

S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : Lugu
peetud Riigikogu liikmed, ehk lubate mul 
edasi rääkida. (M. M a r t n a, stp: S e e 1 o a-
a n d m i n e on j u h a t a j a k ä e s ! ) 
Ma palun siis Teid ka mind mitte segada. 
Prantsusmaa, nagu mina juba tähendasin, on 
minu arvamise järgi vähem hädaohtlikus seisu
korras kui Eesti, aga ometi on seal teenistus
aeg samasugune nagu meil ja samuti võe
takse seal teenima kõiki, kes kehaliselt terved. 
Eranditena üldpildist on riigid, kes hoopis teist
suguses sõjalises seisukorras, kui meie, näiteks, 
nagu härra Martna juba nimetas, Daani. Oma 
poolt lisaksin juurde Norramaa ja veel Rootsi. 
Teist sõjalist seisukorda arvesse võttes ei 
ole seal siis ka teenistusaeg nii pikk, ega võeta 
ka niipalju inimesi sõjaväeteenistusse. Minule 
näib, et kui meil sõda tuleb, siis peavad siin 
kõik inimesed välja astuma, sest kui suurtel 
riikidel sõjakorral küsimuse alla tuleb mõne 
väikese provintsi kaotamine, siis on meil 
iga sõja ajal alati kogu meie iseseisvus kaalul. 
Sellepärast peaks meile kõigile arusaadav ja 
selge olema, et meie teist teed ei leia, kui 
et peame, nagu seda enne teinud oleme, kõik, 
kes jõuavad püssi kanda, teenistusse võtma ja 
sõjaks ette valmistama. Praegustes oludes 
oleks väga hädaohtlik vähem inimesi teenis
tusse võtta ja samuti vähem aega teenida 
lasta, kui poolteist aastat. Ma tuletaksin 
meelde, et meie sõjaväes on käsil katse, mis 
seisab selles, et meil esimest korda on võetud 
teenistusse sarnasel ajal, et teenistusaeg kestab 
ühe suve ja kaks talvet. Selle korra resultaati 
võime näha alles tuleval aastal, ja selle järele 
selgub meile, kas niisugune teenistussevõt-
mise kord on iseenesest soovitav või mitte. 
Kui meie paneme sõjaväelise õppuse maks
ma enne sõjaväeteenistuse aega, ja teenistusse-
võtmisel korraldame eksami niisuguste jaoks, 
kes varem sõjalise ettevalmistuse saanud kas 
koolis või kaitseliidus, siis näib minule, et 
sarnastele, kes eksami läbi teevad, võiks 
sõjaväeteenistuse aega lühendada. Sellest 
võiks jutt olla, ja see on ka loomulik; sest 
neil on juba mõned sõjaväelised teadmised. 
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Kuid nende juures, kes ilma mingisuguse 
sõjaväelise ettevalmistuseta teenistusse astu
vad, ei võiks praegu aja lühendamise küsimust 
üles võtta, see oleks meie riigikaitsele häda
ohtlik. 

Mis puutub eelarve üldsummasse ja ini
meste arvusse, siis tähendas härra Martna, 
et eelarve olla tõusnud sellepärast, et inimesi 
enam teenistusse võetavat, ja seda jällegi 
sellepärast, et rahvaarv kasvab... (M. M a r t 
n a , stp: S e d a m a l u g e s i n m i n i s t r i 
k õ n e s t . ) Mina ei ole niisugust kõnet 
pidanud. (M. M a r t n a, stp: E g a s i i s 
T e i e , J u m a l t ä n a t u d , ü k s i m i n i s 
t e r e i o l e . ) ... siis on esimene õige, kuid 
inimeste arvu suurenemine on tulnud süs
teemist, kuidas Riigikogu ise on otsustanud 
noorsõdureid võtta. Riigikogu võttis omal 
ajal vastu seaduseelnõu, millega mindi 19-aas-
taste sõdurite pealt 20-aastaste sõdurite peale, 
ja selleks võeti aastas sõjaväeteenistusse mitte 
12 kuu mehed, vaid 8 kuu mehed. Niisugune 
süsteem oli maksev kolm aastat. Selle süs
teemi täideviimisel vähenes sõdurite arv. 
Kuid nüüd mindi normaalsele komplektee
rimise alusele üle, ja 1925. aastal võeti, võe
takse ka 1926. aastal, 12 kuu mehed teenima, 
sellepärast tõusis loomulikult ka inimeste 
arv ning kulude suurus. Kui võrdlete sõdu
rite arvu ja kulude suurust, siis näete, et 
mõlemad olid kõigesuuremad 1921. aastal. 
Kuid juba 1922. aastal hakkas vähenemine, 
ja seda sellepärast, et sellel ajal võeti teenis
tusse ainult 8 kuu mehed. See arv vähenes 
kunni 1924. aastani, kuid siis 1925. a. hakkas 
jällegi kasvama, sest hakati võtma 12 kuu mehi. 
Ja nüüd 1926. a. saame meie kätte selle nor
maalse komplekti, mis meil alati peaks olema, 
kui võetakse iga aasta teenistusse täis komplekt 
ja teenistusaeg kestaks poolteist aastat. Loo
mulik inimeste juurdekasv on sedavõrd väi
kene, et see sõdurite arvu peale palju ei mõju. 
Proportsionaalselt sõjateenistusse võetud ini
meste arvu kõikumisele kõigub ka sõjaminis
teeriumi eelarve. 1921. a. oli eelarve kõige-
suurem, kuid siis kahanes ta kunni 1924. aas
tani, ja siis hakkas ta jällegi tõusma. Ja 1925. 
aasta eelarve on suurem, kui 1924. a., ja 1926. a. 
jällegi suurem, kui 1925. a. oma. See on, 
nagu mina juba ütlesin, kõigepealt tingitud 
sõjaväe arvust, kuid tingitud ka kallinemisest, 
sest toiduained ja muud tarvidused on kalli
maks läinud. (M. M a r t n a , stp: T ä h e n 
d a b , e l u k a l l i d u s o n i k k a o l e m a s 
k a T e i e a r v a t e s . ) Jah, elu on ikka üldi
selt kallimaks läinud, kui mõne aasta eest. 
Nüüd tahaksin puudutada küsimust, mis 
härra Tõnisson eile üles tõstis, nimelt sõja
väelaste korterite küsimust. Härra Tõnisson 

katsus seletada, et kuna välismaadel, eriti 
tuletas ta meelde Jaapanit, elavad ohvitserid 
kasarmutes, meil aga noortele ohvitseridele 
ei anta võimalust kasarmutes elada, vaid sunni
takse elama kuskil kaugel ja väikese palga 
eest peavad muretsema omale korteri, kuna 
kõrgemad sõjaväelased saavad hinnata esitus-
korterid. Ma pean ütlema, et see, mis 
puutus Jaapani sõjaväkke, teataval määral 
õige on, kuid korrektiiviga. Ja see korrektiiv 
seisab selles, et ohvitserid elavad kasarmutes, 
kuid see ei tähenda veel, et nad sõduritega 
ühes ruumis elavad, vaid nendel on kasarmute 
sees oma erikorterid. Ma pean tähendama, 
et seda ka Venemaal mõnes kohas ette tuli. 
Seal rügemendis, kus mina Moskvas teenisin, 
asusid kasarmus ka rügemendiülema korter, 
adjutandi korter ja ohvitseride kasiino vanema 
korter. Kuid ma pean ütlema, et see rüge
mendiülema korter oli sedavõrd hea, et meie 
ministrid võivad niisugustest korteritest ainult 
unistada. Sellel rügemendiülemal oli ka 
täielik õigus öelda, et mina elan kasarmutes, 
aga igaüks meie ohvitseridest oleks rõõmus, 
kui ta saaks sarnases „kasarmus" elada. 
Ütlen, et on väga soovitav^ et ohvitserid 
saaksid elada sõduritega ühe katuse all, ja 
selle poole on tarvis püüda, aga kahjuks ei 
ole meil niisuguseid kasarmuid, ja meie ei 
saa seda läbi viia. On aga ka siiski soovitav, 
et kui meie ei saa just kasarmutes elada, et 
siis ohvitserkond oleks kasarmule ligidal ja 
ei elaks mitte üksi, vaid grupeeritud ühte 
majja. Selle poole on ka sõjaministeerium 
püüdnud. Teie teate väga hästi, et igal aastal 
assigneeritakse teatavad summad kasarmute 
ehitamiseks, ja sõdurite paigutamiseks on ka 
teatud tagajärgi saadud. Teie näete uusi 
kasarmuid Petseris, Võrus, Rakveres, Tapal, 
see kõik on sõdurite tarvis, kuid ohvitseridele 
on ka elukorterid tarvis, aga neid ei ole meie 
kuskile suutnud ehitada. Mõnes kohas, nagu 
Tallinnas, on sõjaministeeriumi kätte sattunud 
niisugused majad, kus Vene ajal on ohvitserid 
või eraisikud sees elanud. Sõjaministeerium 
on tarvilikuks arvanud sarnaseid maju ära 
kasutada ohvitseride korteriteks. Ta on 
talitanud niiviisi, et mitte üksi vanematele 
sõjaväelastele korterit anda, vaid tema on 
katsunud kõigile vastu tulla niipalju, kuipalju 
see võimalik on olnud. Ministeerium ei ole 
aga ka kellelegi korterit andnud ilma hinnata, 
vaid tasu eest. Vastava seadluse järgi saavad 
kõik sõjaväelased korteriraha. See raha ei 
ole küll kuigi suur, nimelt noorematele ohvit
seridele väljaspool Tallinnat 1.400 marka 
kuus, Tallinnas 1.600 marka kuus, kõrgema
tele sõjaväelastele, nimelt diviisiülematele väl
jaspool Tallinnat 2.500.—, Tallinnas 3.000 
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marka kuus. Loomulik, et selle hinna eest 
on raske korterit saada. Sõjaministeerium on 
katsunud vastu tulla sel teel, et on võimalda
nud sõjaväelastele elada neis riigimajades, 
kus korterid on olemas, kuid mitte tasuta 
vaid tasu eest. Selleks otstarbeks on korterid 
hinnatud umbes praeguse üüriseaduse alusel, 
ja kõik sõjaväelased maksavad korterisuuruse 
järgi üüri. On olemas ohvitsere, kes oma 
korteri eest maksavad vähem, kui nad korteri
raha saavad, kuid on olemas ka neid, kes 
maksavad riigimajades oma korteri eest roh
kem, kui nad korteriraha saavad. Ma pean 
ütlema, et see klass sõjaväelasi, kes riigimajades 
korterid on üürinud, väga mitmesugune on. 
Kui meie näiteks võtame punased kasarmud, 
mille pärast meil juba viis aastat on sõda 
kestnud teedeministeeriumiga, et tema sealt 
oma raudteeteenijad välja viiks, siis näeme, 
et seal elab 25 raudteelast, 18 vanemat ohvit
seri, 34 ohvitseri, 14 sõjaväeametnikku, 8 üle
ajateenijat sõdurit ja 6 eraisikut, kes sõja
ministeeriumis teenivad. Nagu teie näete, 
on seal kontingent väga mitmesugune, ja 
ükski klass pole eesõigustatud, ega teine 
unustatud. Koik nad maksavad, nagu ma 
juba ütlesin, ja keegi ei saa prii korterit. Mis 
aga puutub teistesse riigimajadesse, siis on 
seal asi samasugune. Eriti puudutas rkl. 
härra Tõnisson ühe vanema sõjaväelase kor
terit Toompeal. Toompeal on sõjaministee
riumil üks vana maja, milles asub sõjaminis
teeriumi kirjutajate komando. Et aga selles
samas majas ka korterid olid, mis eraisikute 
käest vabanesid, siis arvas sõjaministeerium 
tarvilikuks kõigepealt anda korter sõjavägede 
staabiülemale. Asub siin staabi komando, 
siin peab ka staabiülem ligidal olema, ja nad 
elavad ühe katuse all, missuguse süsteemi 
ka härra Tõnisson heaks kiitis. See korter, 
mis staabiülema käes, ei ole mingisugune 
esituskorter. Ei ole ta ka nii suur, nagu härra 
Tõnisson ütles, ei ole seal 8 tuba, vaid 6 valget 
tuba, peale selle muidugi köök, sahver, tee
nijatuba ja vannituba. Nagu ma ütlesin, 
makstakse selle korteri eest riigikassasse roh
kem, kui see sõjaväelane korteriraha saab. 
Selles majas on vabanenud ka teine korter, 
ja ma arvan tarvilikuks informeerida Riigikogu, 
et mina kavatsen sinna ka ühe sõjaväelase 
sisse panna. Seal on 4 tuba, ja meie olude 
järele noorem ohvitser ei jõua 4-toalise korteri 
eest üüri maksta, ja vist tuleb mõni vanem 
ohvitser sinna sisse panna. Mis puutub majasse 
Väike Pärnu maanteel, mida härra Tõnisson 
puudutas, siis ma muidugi ei arva praegusel 
momendil ja siinkohal tarvilikuks käsitada 
seda perioodi, millal see maja Riigikogu 
juhatuse käes oli. Konstateerisin ainult fakti, 

et Riigikogu juhatuse käest anti maja sõja
ministeeriumile üle, ja siis oli ta sedavõrd 
ära lõhutud, et ilma remonteerimata sisse 
minna võimalik ei olnud. On õige, et mina 
kavatsesin seda maja kõigepealt ära kasutada 
kaitseliidu staabi jaoks. Tegin kaitseliidu 
juhatusele sellekohase ettepaneku. Kaitseliidu 
staabi juhataja täis kohapeal, vaatas maja 
järele ja teatas, et see temale kohane ei ole: 
sellele tuleks enne suuri summasid sisse 
panna, kuna korter kaitseliidule ikkagi ainult 
ajutiseks oleks. Kaitseliidu juhatus ütles 
majast ära, ja nagu teie teate, on kaitseliit 
omale ise teise kohta maja muretsenud. 
Pärast seda tõusis muidugi küsimus, mis 
siis selle majaga teha. See maja oli, nagu 
teada, omal ajal ehitatud sadama komandöri 
korteriks, tähendab, selles majas oli ainult 
üks korter. Riigikogu juhatus kavatses ka 
seda maja ainult Riigikogu esimehe korteriks 
teha, tähendab, oleks jäänud ka ainult üks 
korter. Mina lasin inseneerisid maja läbi 
vaadata, ja mulle öeldi, et sõjaväelased ei või 
omale niisugust toredust lubada, kui Riigi
kogu esimees, et üksinda tervesse majasse 
elama asuda, vaid majas võiks olla kaks või 
isegi kolm korterit. Nii jäädi selle juurde, 
et maja tuleb ümber ehitada kolmeks korte
riks. Faktiliselt on ka saadud kaks neljatoa
list korterit ja üks kuuetoaline korter. Kor
terites on toad läbikäidavad, aga praegusel 
korterikitsikuse ajal peab läbi ajama, sest 
elada nendes ikka võib. 

Mis puutub remondisse, siis oli insenee-
ride poolt kalkulatsioon tehtud, et maja remont 
läheb maksma 1.900.000 marka. See kalku
latsioon esitati Riigikogule lisaeelarve korras, 
Rügikogu on selle läbi vaadanud ja kinnitas 
remondiks 1.900.000 marka. See summa ei 
ole veel kõik ära kulutatud, maja ei ole ka 
veel valmis, aga mina loodan, et maja remont 
sellest summast üle ei lähe. Praegu on maja, 
nagu ma juba ütlesin, osalt valmis, ja seal 
elavad minu abi kindral-major Lill ja kindral
staabi ülem kolonel Reek. Teie võite küsida, 
mispärast paigutasin ma sinna kõrgemad sõja
väelased, aga mitte nooremaid ohvitsere. Selle
pärast, et seda maja nooremate ohvitseride 
paigutamiseks ei saanud ümber ehitada, sest 
sellel ei ole koridorisüsteemi, ja teiseks — 
1. detsembri sündmused on näidanud, et 
kõrgemad sõjaväelased peavad asuma rohkem 
kesklinnas. Kindral Lill asus aga tookord 
Kadriorus kahetoalises korteris. Temale 
teatati 1. detsembri sündmustest Kadriorgu 
telefoni teel, ta tuli otsekohe erariietes oma 
korterist välja, et staapi jõuda, mis ka korda 
läks. Aga vaevalt oli ta oma korterist välja 
jõudnud, kui kommunistid korterisse sisse 
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tungisid, läbiotsimise toime panid, nii et 
selle korteri perenaine sedavõrd ära ehmatas, 
et paar nädalat haige oli. Arvesse võttes, et 
riigikaitse seisukohalt ebasoovitav on, kui 
kõrgemad sõjaväelased nõnda kaugel elavad, 
arvasin tarvilikuks esimeses järjekorras korte
rit pakkuda kindral LilPile. Ta võttis pakku
mise vastu. Ta ei kasuta korterit ilma tasuta, 
vaid maksab teatava tabeli järgi riigikassasse 
kindla summa. Samuti on lugu ka kindral
staabi ülem kolonel Reek'iga. Ta tuli Prantsus
maalt ja tal ei olnud mingisugust korterit, 
kuhu elama asuda, ja temale võimaldati 
Väike Pärnu maanteel asuvas kõneallolevas ma
jas korter. Jällegi ei ole see mingisugune esi-
tuskorter, ja kolonel Reek ei tarvita korterit 
ka ilma hinnata, vaid maksab tabeli järgi 
riigikassasse üüri. Kolmas korter, mis veel 
valmis ei ole, ei ole ka mõeldud ilma hinnata 
väljaandmiseks ega ka mingisuguseks esitus-
korteriks, sest korter on väiksem kui näiteks 
Riigikogu asjadevalitseja oma. (J. T õ n i s 
s o n , rhv: K u i s u u r t a s i i s o n ? ) 
See on kuuetoaline korter. ( V a h e l h ü ü e 
K. V i r m a, stp p o o l t.) Teie peaksite 
Väike Pärnu maanteel korterit eriti hästi 
teadma, sest Teie lohkusite ja remonteerisite 
seda. (K. V i r m a , stp: S e a l o n ü k s 
t u b a s u u r e m , k u i s i i n k a k s t u b a ! ) 
Kas Teie seda ka teate, et seal ühest toast 
on nüüd kaks tehtud. Ja pealegi on see vana 
maja, mida võib ainult remonteerida, mida 
aga hoopis ümber ehitada ei saa. Aga kui 
kõneallolevas majas enne ainult üks korter 
oli, nüüd aga sinna kolm inimest mahutatakse, 
siis ei ole vist kellegi korter liiga suur. Ja 
pealegi kavatses Riigikogu juhatus seda maja 
ühele isikule korteriks anda. ( J . T õ n i s s o n , 
r h v : M i t t e ü h e l e i s i k u l e , v a i d r i i g i -
e s i t a j a l e ! ) Meil on riigiesitaja Riigi
vanem, ja Riigivanemal on maja riigi poolt 
olemas. (J. T õ n i s s o n , rhv: M e i l o n 
r i i g i e s i t a j a k s R i i g i v a n e m , j a 
s i i s o n e s i t u s k o r t e r i d R i i g i k o g u 
e s i m e h e l j a v ä l i s m i n i s t r i l ! ) Riigi
esitaja on üks, aga igaüks esitab muidugi 
oma ametkonda, ja muidugi Riigikogu esimees 
esitab Riigikogu. (J. T õ n i s s o n , rhv: 
M i t t e a i n u l t R i i g i k o g u ! ) Meie 
kõik oleme osa Riigikogust. Teie, härrad 
sotsialistid, olete üks osa, samuti ka mina. 
(M. M a r t n a , s tp: P e a a s j a l i k u l t 
m e i e v a l i j a d — E e s t i r a h v a s ! 
J. L a i d o n e r , põl: R a h v a s e i o l e 
k u n a g i r i i g i e s i t a j a k o r t e r i s k ä i 
n u d . M. M a r t n a , s tp: K e s o n s i i s 
s e l l e s t r ä ä k i n u d , h ä r r a k i n d r a l ? 
K. I p s b e r g , põl: M i s T e i e , h ä r r a 
M a r t n a , k ä r a t s e t e , T e i l o n j u 

r i i g i k o r t e r k ä e s ! ) Mina pean tunnis
tama, et mina senniajani ei ole riigikorteris 
elanud, aga Teie, härra Tõnisson, olete. 
(J. T õ n i s s o n, rhv: M i n a e i o l e r i i g i 
k o r t e r i t i s i k l i k u l t t a r v i t a n u d , 
v a i d k u i m a R i i g i k o g u e s i m e e s 
o l i n , s i i s t a r v i t a s i n s e d a . ) Ka 
sõjaministeeriumi majades ei ela isikud, vaid 
teatavate ametite kandjad, nagu sõjaministri 
abi, kindralstaabi ülem jne. ( J . T õ n i s s o n , 
rhv: M a e i o l e k u u l n u d , e t s õ j a 
m i n i s t r i l o l e k s t a r v i s o l n u d m i n 
g i s u g u s e l m ä ä r a l e s i t u s t o m a 
p e a l e v õ t t a . ) Sõjaminister esitab sõjaväge. 

Siis tahtsin peatuda palkade juures. 
Rkl. Tõnisson nuttis eile väga ohvitseride 

palkade üle ja viimaks tuli nii välja, et sõja
minister pole suutnud või tahtnud sellel alal 
midagi ära teha, kuna aga härra Tõnisson 
ja tema rühm olla seda alati toonitanud, et 
seda on tarvis teha. (J. T õ n i s s o n , rhv: 
M i n a e i o l e s e d a k õ n e l e n u d . ) Seda 
võis Teie kõnest järeldada. (J. T õ n i s s o n , 
rhv: S i i s ö e l g e , e t s e e o n T e i e 
j ä r e l d u s , a g a m i t t e m i n u s õ n a d . ) 
Ma tahaksin nüüd faktidega näidata, et see 
asi nii ei ole. Mul on väga kahju, et endine 
Riigivanem härra Jaakson, Teie mõtteosaline, 
siin ei ole, sellepärast et mul tuleb siin rääkida 
endise valitsuse tegevusest sellel alal. Väga 
kahju, et ma seda olen sunnitud tegema, aga 
kui niisuguste sõnadega välja tullakse, nagu 
seda härra Tõnisson tegi, siis ei leia mina 
teist teed, kui et selgitada selle küsimuse 
arenemist endises valitsuses. Endine valitsus, 
nagu teate, oli koalitsioonivalitsus; temas oli 
rahvaerakonnal suur enamus. (J. T õ n i s 
s o n , rhv: M i l l e p o o l e s t ? ) Inimeste 
arvu poolest. Rahvaerakonda kuulusid: Riigi
vanem, põllutööminister, kohtuminister ja vä
lisminister. (J. T õ n i s s o n , rhv: K o h t u 
m i n i s t e r e i o l n u d r a h v a e r a k o n d 
l a n e . ) Ta oli samapalju rahvaerakondlane, 
kui Vestel põllumees. (J. T õ n i s s o n , 
rhv: K u t s u s i t e t a e r a p o o l e t u n a 
s i n n a . ) Härra Vestel oli samuti erapooletu, 
aga ometi lugesite tema põllumeestekogude 
hulka. (B. O j a, töer: V e s t e l o l i m a a 
l i i d u s . ) Ega see veel ei tähenda, et ta 
põllumeestekogudes ka oli. (M. M a r t i n-
s o n , põl: N a d e i t e e v a h e t p õ l l u -
m e e s t e k o g u d e j a m a a l i i d u v a 
h e l . ) Põllumeestekogude liikmeid oli endi
ses valitsuses kaks ja sotsialiste ka kaks. 
Kui nüüd arvate kokku need rühmitused, see 
tähendab rahvaerakonna rühmituse esitajaid 
4, ja sotsialiste 2 — siis näete, et praegusel 
opositsioonil oli endises valitsuses absoluutne 
enamus. (J. T õ n i s s o n , rhv: K a s s e l l e 
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e n a m u s e g a p a l j u o t s u s t a t i ? ) V ä g a 
sagedasti, ja oli mitu juhtumist, kus mina 
täiesti üksi jäin. (M. M a r t n a , stp: K a s 
H e i d e m a n ' i p r o t s e s s i s ka?) Heide
mann protsessis ei jäänud mina mitte üksi, 
seal jäid sotsialistid üksi, aga Ülgekütta asjus 
jäin mina vähemusesse. (J. T õ n i s s o n , 
rhv: S e l l e s t e i o l e m i n a k õ n e l e 
n u d , a g a k u i t a h a t e , v õ i n s e l l e s t 
ka r ä ä k i d a . ) On täiesti loomulik, et 
põllumehed ilma rahvaerakonnata selles valit
suses mitte kui midagi läbi viia ei saanud. 
Kui nad poolt olid, saadi läbi viia, ei olnud 
poolt — ei saanud. (J. T õ n i s s o n , rhv: 
K a s v õ i d i i l m a p õ l l u m e e s t e k o -
g u d e m e e s t e t a m i d a g i l ä b i v i i a ? ) 
On väga palju läbi viidud. Pean ütlema, et 
popsideseadus minu käe vastu Riigikogule 
esitati. (J. T õ n i s s o n , rhv: O l e k s i t e 
v õ i n u d ö e l d a , e t s e l l e s t a s j a s t 
k ü s i m u s e t e e t e . ) Kui igast asjast 
küsimus tehakse, siis valitseda ei saa, sest 
harva otsustatakse midagi ühel häälel. ( J . T õ 
n i s s o n , rhv: T ä h e n d a b , e t o l i t e 
r a h u l s e l l e g a , ä r g e s i i s t e i s t 
p o o l t ü k s i s ü ü d i s t a g e . ) 

Nüüd tahaksin puudutada ohvitseride pal-
gaküsimust. Kui oli deklaratsiooni kokkusead
mine, siis esines sõjaminister muuseas ette
panekuga, et ohvitseride palkade kõrgenda-
mine otsekohe deklaratsiooni üles võetaks. 
Seda ettepanekut ei võetud vastu peaasjalikult 
portfellita minister Asti vastuseismisel. Härra 
Ast ütles, et seda ei ole tarvis deklaratsiooni 
vastu võtta, sest see küsimus on iseenesest aru
saadav, et tuleb ohvitseride palka kõrgendada. 
Sellest ei ole tarvis deklaratsioonis rääkida, 
sellepärast et see ärritaks teisi riigiteenijaid. 
Mina ütlesin, et kui valitsus sisuliselt selle 
tõstmise poolt on, siis võib ta ka deklaratsioo
nist välja jääda. (K. A s t , stp: M a o l e n 
p r a e g u s e l s a m a l s e i s u k o h a l ! ) Väga 
hea, ma palun alati öelda nii. Muidugi lootsin 
siis ka, et hakatakse seda asja teostama ja 
arvasin, et kõigepealt tuleb see teostamisele 
lisapalkade jaotamisega. Oli teada, et Riigi
kogu on valitsusele lubanud üles võtta 90 
miljonit marka palkade reguleerimiseks. Mina 
toetasin arvamist, et see summa tuleks jaotada 
nõndaviisi, et sõjaministeerium saaks sellest 
summast rohkem kui teised ministeeriumid. 
Valitsus oli selle seisukoha vastu, ja minu 
ettepanek ei leidnud toetust ei rahvaerakond-
laste ega ka sotsialistide poolt. Edasi arenes 
asi nii, et Riigikogu otsustas selle küsimuse 
ise ja ei teinud selles suhtes erandeid sõjaväe
laste kohta. Tähendab, et Riigikogu oli oma 
hea soovi — et ohvitseride palku tuleb tõsta, 
jagamise juures ära unustanud. 

Edasi oli üles võetud ohvitseride korteri
raha küsimus. (K. V i r m a , stp: K u u l g e , 
h ä r r a k i n d r a l ! L u g e g e p a r e m 
e t t e , k u i p a l j u k i n d r a l i d on k u u s 
p a l k a s a a n u d , s i i s on R i i g i k o g u l e 
s e l g e . ) Võtke ohvitseride palgatabel, siis 
leiate sealt, kui palju nad palka on saanud. 
(K. V i r m a , stp: A g a p a i u k i t.) See, 
kes teenib, paiukit ei saa. Paiukit saavad 
need, kes teenistusest lahti saanud. Ohvit
seride korterirahade küsimuses oli minu poolt 
tehtud ettepanek, et seda kõrgendataks. Sõja-
nõukogu poolt võeti see tabel vastu ja esitati 
nõudmine umbes 90 miljoni marga krediidi 
suurendamiseks. Vabariigi Valitsus ütles 
sellest ära, sest rahaminister ütles kategoori
liselt, et tema niisugust summat anda ei saa. 
Minu vastuvaidlus ei leidnud toetust ei rahva
erakonna ei sotsialistide poolt. (J. T õ n i.s-
s o n, rhv: K a s T e i e a l l i k a i d n i m e-
t ä s i t e , k u s t v õ t t a s e d a ? ) Noh, 
vaadake, ega siis sõjaminister kuskilt raha 
ei saa võtta. On ju loomulik, et sõjaminister 
ainult niipalju suudab läbi viia, kuipalju tema 
Vabariigi Valitsuselt raha saab. Moodustati 
siis kommisjon selle asja arutamiseks; see 
kommisjon käis mitu korda koos, kuid sõja
minister jäi ikkagi alla ja nimelt sellepärast 
ei saanud midagi parata, et raha ei olnud. 
Ma ütlesin juba, et noorem ohvitser saab 
väljaspool Tallinnat korteriraha 1.400 marka 
kuus, kuna Tallinnas ta 1.600 marka saab, 
ning kõrgemad ohvitserid, diviisiülemad ja 
teised — saavad mujal 2.500 marka ja Tal
linnas — 3.000 marka. Kui ma siis valit
suses otsekohe küsimuse üles võtsin, et kuidas 
valitsus kavatseb ohvitseride olukorda paran
dada, siis ei teadnud keegi selle peale muud 
öelda, kui et raha ei ole ja sellepärast tuleb 
loobuda korteriraha kõrgendamisest. Teiseks 
tahaksin ma tähelepanu selle peale juhtida, 
et ega meil ei ole tuluallikad ei tea kui suured 
ja kui palju, ja sellepärast siis, kui tahetakse 
ohvitseride palku kõrgendada või suurendada, 
siis tuleks mujalt midagi maha tõmmata. 
Aga kunagi pole rahvaesitus Vabariigi Valit
susele lubanud teiste ministeeriumide eel
arveid vähendada, et selle asemel ohvitseride 
palku tõsta. Ohvitseride palkade kõrgenda
misest on siin ainult silmakirjaks räägitud. 
Kui seda oleks tõsiselt mõeldud, siis oleks 
härra Tõnisson võinud oma mõtteosaliste 
peale mõju avaldada, et selle ka läbi oleks 
võidud viia. Ikka ja alati, mitu ja mitu korda, 
kui sõjaminister krediiti on nõudnud, on 
talle ära öeldud, ja nüüd tullakse sõjaministrile 
märkusi tegema, et tema ei olla ohvitseride 
eest hoolitsenud. Sarnane teguviis ei ole 
õige tee. 
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Edasi tahaksin ma rääkida esitussummade 
kohta. Ma täna juba ütlesin, et riiki esitab 
Riigivanem, ja temal peavad olema kõige-
suuremad esitussummad. Järgmine oleks 
sel alal välisministeerium, kes väljamaalastega 
läbi käib, ja siis, arvan ma, peaks sõjaministee
rium tulema, kes ka väljamaa sõjaväelasi 
vastu võtab, kuna kõigil teistel ministeeriumi
del tuleb esitada ainult neid asutusi, mida 
nemad juhivad, ja pea erandita omamaalastega. 
Minu arusaamise järgi on nendel asutustel, 
kes ainult omamaalastega läbi käivad, väga 
vähe esitussummasid tarvis. Kui teie vastu
võetavaid arvuliselt võtate, siis arvan, et sõja
ministeerium peaks esimesel kohal seisma, 
sest siin ei tule väljamaalasi vastu võtta mitte 
ainult ministril, vaid ka diviisi ja rügemen-
tideülematel, kuhu väljamaalased arvavad tar
vilikuks sisse sõita. (J. T õ n i s s o n , rhv: 
V ä l j a m a a l a s i v õ i b h ä s t i l i h t s a l t 
v a s t u v õ t t a , k e e g i e i p a n e s e d a 
p a h a k s . ) Teinekord tulevad meid külas
tama terved väljamaa laevastikud, mis on 
õige suurearvulised, ja siis nõuab ka iga 
väga lihtne vastuvõtmine suuri kulusid. Kui 
teie vaatate, kuidas sõjaministeeriumi esitus
summasid on tarvitatud, siis näete teie, et 
seal suuremad summad ikkagi väljamaalaste 
vastuvõtmiseks on kulutatud, ehk küll 
on toimetatud äärmise kokkuhoidmisega. Mina 
toon sellest kokkuhoidmisest teile väikese 
näite: eile kutsus mind Saksa admiraal oma 
laevale külaliseks, kuid ma tänasin ja ei läinud, 
sest loomulik on, et kui mina tema juurde 
külla lähen, siis ka minu kohus on teda enda 
juures vastu võtta. Seda aga ei võinud ma 
teha sel põhjusel, et meil esitussummad väi
kesed on, ja selle, mis on, peame meie24. veeb
ruariks alal hoidma, sest siis on meil juba 
traditsiooniline vastuvõtmine. Toon veel 
teise näite: läinud suvel, kui laevastikud Tal
linnat külastasid, võtsime meie kõigeparemini 
Inglise laevastiku vastu, mis ka loomulik on, 
sest meie võlgneme Inglise laevastikule tänu. 
Pärast kui Hollandi laevastik ilmus, ei korral
danud meie sarnast vastuvõtmist, vaid väik
semal määral. See nagu näha, ei meeldinud 
Hollandi konsulile van der Bosch'ile ja see 
korraldas ise „Sõdurite Kodus" Hollandi mad
rustele vastuvõtmise. Ma tahan siin konsta
teerida seda tõsiasja, et praegune sõjaminister 
kõige selle aja jooksul, mil tema minister on 
olnud, oma kodus ei ole kedagi vastu võtnud 
riigi kulul, kuna seda teised asutuste juhid 
küll on teinud. Sõjaministeerium ei kuluta 
neid esitussummasid omamaalaste peale, kuid 
väljamaalastega läbikäimises on kulud mööda
pääsematud. Kui summasid vähendatakse, võib 
juhtuda, et vägrt sagedasti tuleb kutsetest 

ära öelda, ja ei saa ka ise vastu võtta. Siis 
tuleks külalistele avalikult öelda: kahjuks ei 
saa ma Teid vastu võtta, sellepärast et rahva-
esitus ei ole selleks raha lubanud, aga oma 
raha minul ei jätku. Minu arusaamise järgi 
ei ole see õige tee. Tuleksid ikkagi teatavad 
summad selleks üles võtta. Sõjaministeerium 
on senni kokkuhoidlik olnud, katsub seda ka 
tulevikus teha, kuid ilma rahata ei saa rahvus
vahelist läbikäimist üleval hoida, ja see oleks 
kahju. 

Edasi puudutas härra Tõnisson eile sõja
ministeeriumi liikumisabinõude rohkust. Selle 
kohta juba kindral Laidoner hüüdis vahele. 
Mina pean ütlema, et meil on mingisugune 
ekslik arvamine tekkinud sõjaväe kohta, nagu 
oleks sõjavägi mõni kantseleiline asutus. Aga 
nii see asi ei ole. Sõjavägi, tema peab olema 
väga liikuv. Praegusel ajal mehaniseeritakse 
väljamaal tervet sõjaväeosade liikumist. Meie 
võisime lugeda ajalehtedest Inglise manööv
rite kirjeldusi, kus sügisel terve brigaad pandi 
mehaaniliste liikumisabinõude peale ja veeti 
edasi. Meie nii kaugele ei ole jõudnud, aga 
meil on ikkagi tarvis sidet pidada. On vaja, 
et väejuhid võiksid rutuliselt siin ja seal olla, 
oma silmaga näha ja korraldada, ja sellepärast 
on liikumisabinõud tarvilikud. Sidepidamine 
praegusaja sõjas on üks raskematest ülesanne
test. Ka meie Otepää manöövrid näitasid, et 
kõigesuurem puudus meie sõjaväe organisat
sioonis on just sideabinõude puudus, neid 
on liiga vähe ja sidepidamine on nõrk. Kui 
siit liikumisabinõusid veel ära võtta, siis on 
see riigikaitse seisukohalt väga ekslik ja häda
ohtlik samm. 

Mina ei hakka siin sõjaministeeriumi kom
mis j onidest rääkima, mida rkl. härra Tõnisson 
siin puudutas, ütlen aga, et meil on seadustes 
ette nähtud kommis j onid ja senni, kui seda 
seadustes ei ole muudetud, on võimatu teisiti 
läbi saada. Et kommis j onid kaoksid, ei ole 
tarvis mitte üksi sõjaväeseadluste muutmist, 
vaid ka teisi seadusi on tarvis muuta, ja kõige
pealt riigikontrolli seadust. Praegusel ajal 
nõuab kontroll, et igalpool peab kommisjon 
olema. Kui ei ole akti, ja selle teeb kommisjon, 
siis ei ole asi kontrolli ees maksev, ja kõik see 
läheb siis mõne sõjaväeametniku või ohvitseri 
kraesse. (J. T õ n i s s o n , rhv: S õ j a 
m i n i s t e e r i u m i s k o r r a l d a t a k s e 
p a l j u a s j u s e a d l u s t e g a i l m a R i i 
g i k o g u l o a t a . ) Jah, korraldatakse küll, 
aga ega valitsus kontrolli seadust muuta ei 
saa. 

Edasi puudutas rkl. härra Tõnisson pen
sioniseadust ja tõi ette, nagu oleks sõjaväe 
pensioniseadus ebakohane, et näiteks leskedel 
on võimalus rohkem pensioni saada kui mehel, 
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ja et teda on tarvis kooskõlla viia üldise pen
sioniseadusega. (J. T õ n i s s o n , rhv: M a 
e i o l e ö e l n u d , e t t u l e b k o o s k õ l a s -
t a d a ü l d i s e p e n s i o n i s e a d u s e g a , 
v a i d p e a b r a t s i o n a l i s e e r i m a sÕ-
j a v ä e o l u d e k o h a s e l t . ) Mina pean 
ütlema, et sõjaväe pensioniseadus on täielikus 
kooskõlas üldise pensioniseadusega, needsamad 
tabelid on võetud, needsamad normid, ta 
on aga ka kohandatud sõjaväelisele korrale, 
ja mis siin ratsionaliseerida, seda mina ei tea. 
Ühes asjas on tal vahe üldise pensioniseadu
sega, nimelt on viimases vanuse määr sees, 
nimelt et alla 60 aastat ei või pensioni saada, 
sõjaväe pensioniseaduses seda alammäära ei ole. 
See on ka loomulik, sest et sõjaväes ei jõua ja 
ei suuda inimene niikaua teenida. Aga siiski 
on ka mõned, kes pensioni välja on tee
ninud, kuid teenivad edasi nõnda kaua kui 
tervis kannab. Näiteks on. vist kõik diviisi
ülemad pensioni välja teeninud, aga teenivad 
edasi. Isegi kindral Põdder, kes pensioni on 
välja teeninud ja kelle tervis kõige parem ei ole, 
teenib edasi, kunni ta tervis lubab. Ma 
juba eile hüüdsin vahele, et harilik norm 
lesele on pool mehe pensionist, mitte rohkem. 
Lapsed, alaealised saavad muidugi eripensioni, 
aga üldine pension lese ja laste peale võib 
tõusta küll kunni mehe pensionini, kuid 
mingil tingimisel ei või tõusta kõrgemale. 
Ka on ministeerium selle pensioniseaduse 
käsitamisel kaunis karm olnud. Seda tun
nistab see asjaolu, et mitmed isikud on edasi 
kaevanud Riigikohtusse. Ja see on ka hea, 
et Riigikohus neid paragrahve, mida mitmel 
viisil võib seletada, ühele tõlgitsemisele viib. 
Senniajani on asi nõnda kujunenud, et Riigi
kohtu poolt on küll tühistatud mõned sõja
ministeeriumi äraütlemised, aga suurem osa 
äraütlemisi on siiski leitud põhjendatud olevat. 

Lõpetades nõnda vastamise rkl. Tõnisson'i 
süüdistuste peale, oleks minu soov rahvaesi-
tusele, et enne, kui sõjaministeeriumi kohta 
hakata ajalehtedes või mujal sarnaseid tea
teid laiali laotama, millel vast ebaõiged alused 
on, või jälle niisuguseid teateid, mis iseenesest 
sõjaväele väga kahjulikud on, et enne kui 
neid tuua avalikkuse ette, küsitagu sõjaministri 
käest järele. Näiteks, mis oleks seal paha 
olnud, kui minu käest oleks avalikult küsitud 
staabiülema korteri kohta Toompeal. Ma 
arvan, ma oleksin ära seletanud, mispärast 
seda korterit tarvis on. Ma oleksin ka 
seletanud, et korter pole antud tasuta, et 
tema eest maksetakse suuremat raha, kui 
staabiülem korteriraha saab. Ma arvan, et 
Riigikogu oleks siis rahuldatud olnud. On 
ka niisuguseid küsimusi, mida avalikult ei 
saa käsitada. Ma paluksin siis, et rühmad 

esineksid küsimustega oma esitajate kaudu 
riigikaitse kommisjonis. Ma ei ole millalgi 
ära öelnud seletuste andmisest. Mina pean 
ütlema, mina olen riigikaitse kommisjonile 
seletusi andnud mitme küsimuse kohta, ja 
peatselt alati olen ma sellega suutnud kom
misjoni rahuldada. Ma kordan veel, et riigi
kaitse huvid nõuavad, et enne kui hakatakse 
niisugust tooni võtma, kui seda eile tegi 
rkl. Tõnisson, mis kujunes nooremate ohvit
seride ässitamiseks vanemate väejuhtide vastu, 
et enne, kui selle peale välja mindaks, minu — 
kui sõjaministri — poole pöörataks ja minu 
seletus ära kuulataks. 

J u h a t a j a A. R e i : Väljaspool järje
korda on sõna töö-hoolekandeministril. Et 
töö-hoolekandeminister puudub, on sõna järje
korras rkl. Jans'il. Rkl. Jans puudub, sõna 
on rkl. Baranin'il. 

P. B a r a n i n (vn): Tocno^a ^enyTaTbi. 
FjiaBHoe npeHMymecTBO oöcyÄ^aeMoro 
oio/mceTa — ero 6e3,zi;e(J)HUHTH0CTb, TOBO-
pHji MHHHcrep (]3HHaHC0B. 3TO npeHMyme-
CTBO CHHTaeTCH OTpa^HblM HBJieHHCM B 
>KH3HH Ka)K£oro rocy,napCTBa. Jim Hac, 
KaK HaxoÄHmHxcfl B snoxe rocyAapCTBeH-
Horo CTpOHTejibCTBa, ST0 TeM oojiee OTpa^HO. 
nOSTOMy HeOOXOAHMO npOBepHTb: KaKHMH 
nyTHMH MH AOCTHrjiH TaKHx ojiecTfliijHx pe-
3yjibTaTOB. H BOT, aHajiH3Hpyfl STH HCTOH-

HHKH, npHXOÄHIUb K BblBOÄV, HTO VOieXH, 
ÄOcrarHyTbie B ooJiacTH 6io/i;)KeTa, noKO-
HTCH Ha 3HOKOM (|)yH,naMeHTe, HOO OHH 
HBjraiOTCfl npOÄVKTOM qpe3MepHoro Hanpn-
>KeHHH ruiaTemecnocoOHbix CHJI Hauinx 
rpayKjian. MHHHCTP (fwHaHCOB — ^pyroro 
MHeHHH; OH HaxoAHT, q-ro Hajior B 4.000 
Map. Ha Kam^oro JKHTejm Hejib3H CHHTaTb 
OOpeMeHHTejTbHblM, H B ÄOKa3aTejIbCTBO 
npHBO/iHT undjppu, OTHocniHHecH K ApyrHM 
rocy^apCTBaM, yKa3biBan Ha IllBeuHio H 
ZlaHHio, me cooTBeTCTByiomaH cyMMa /toxo-
ÄHT RO 8.000 MK. Ha KamÄoro ÄHxejra. 
Ha nepBbifl B3rjiH^ STH ini^pbi oneHb yoe-
ÄHTejIbHbl, OHe TOBOpHT, HTO B yKa3aHHbix 
rocy^apcTBax Ha;ioroBoe 6peMH B 2 pa3a 
oojibiue, qeM y Hac. Ho MTOOM HMeTb 
npaBH^bHoe npeACTaBJieHHe oo STHX H,H(J)-
pax, HMeTb npaBHJibHoe cym^eHHe 06 HX 
BJIHHHHH Ha oobiBaTejibCKHÖ KapMaH, c/ie-
AOBajio öbi napajie^bHO npHBecTH ijHc^pbi 
npOÄHTOHHoro MHHHMyMa B 3THX CTpaHax. 
Tor^a TOJibKO MOÄHO 6U HMeTb npaBHJib-
Hoe cyÄAeHHe H conocraBHTb HX C HauiHMH 
y&7IOBHflMH. npH HaUieM >Ke npO>KHTOHHOM 
MHHHMyMe, Hajior B 4.000 MK. Ha KamAoro 
oobiBaTe^H, B KaKoft-6bi (J)opMe OH He BU-
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pa3HJicH, HBjraeTCH THmejibiM. He creAyeT 
3a6biBaTb, HTO KpOMe rocyAapCTBeHHbix Ha-
jioroB y Hac cymeareyiOT e m e 3eMCKHe 
HaJIOrH H pa3JIHHHbie nOBHHHOCTH. Bce 3TO 
— BMecre B3HToe, — He noA cn/iy HaineMy 
o6biBaTejno. ECJIH me npHHHTb BO BHH-
MaHHe eme HecoBepineHCTBO Haineft Hajio-
rOBOH CHCTeMbI, TO 3Ta THJKeCTb yBejiHHH-
BaeTCfl AO HecnpaBeAJiHBOCTH. ÕAHa H3 
TaKHX HecnpaBe/yiHBOcreH erne CBema y 
MeHH B naMHTH. 3 T O — pacnopH^KeHHe 
MHHHCTpa 4)HHaHCOB o B3biCKaHHH Ha/iora 
B nojib3y caM03amHTbi B noca^ax . JI.JIH 
BOCCTaHOBJieHHH CnpaBeA-ZIHBOCTH 6bM BHe-
ceH 3anpoc B Tocy^apcTBeHHoe CoöpaHHe, 
HO K rjiyooKOMy comajieHHK), nocjieAHee 
He BHHJIO STOMy rojiocy H npHHecjio e ro 
B mepTBy KOaJIHHHH. 

I lo 3T0My OAHÖH H3 nepBbix 3aAan MH
HHCTpa (|)HHaHCOB AOJDKHO ObITb HeyK/EOH-
Hoe CTpeMJieHHe K HcnpaBjieHHio HajioroBofi 
CHCTeMbi, HanpaBJieHHOH K cnpaBeAJiHBOMy 
pacnpeAejieHHK) Ha;ioroBoro opeMeHH. T H 6 -
KOCTb Hauiero napjiaMeHTCKoro crpon AaeT 
BCe B03MO)KHOCTH B 3T0M HanpaBJieHHH. 
Heooxo^HMO TOJibKO HCKpeHHee me/iaHHe. 

BTOpofi HeoTJK»KHOH 3aAaneH AOJDKHO 
6biTb coKpameHHe HenpoH3BOAHTe,7ibHbix 
pacxoAOB. 3 T O HeoÄHOKpaTHO 3Aecb noA-
HepKHBajiocb H AenyTaTaMH, H HJieHaMH npa-
BHTejibCTBa, K comajieHHio noKa 6e3pe3y^b-
TaTHO. IlpaBAa, B HacTonmeM 6ioA>KeTe 
Mbl BHÄHM yme yKJIOH B 3TOM HanpaBjieHHH 
no MHHHcrepcTBy HHOCTpaHHbix AeJi H rocy-
AapCTBeHHOMy KOHTpOJIK). MHHHCTepCTBO 
(|)HHaHCOB H He npHHHMaio B pacneT, HOO 
TaM coKpameHHH ycjiOBHbie. I l o ocrajib-
HblM 7K& MHHHCTepCTBaM — Be3Ae yBCJIH-
neHHe pacxoAOB. Ha OAHOM H3 HHX H no3-
BOJHO ceõe HeMHoro ocTaHOBHTbcn. 3 T O — 
MHHHCTepCTBO BHyTpeHHHX Aeji. 3Aecb 
pacxo^bi yBejiHMeHbi niaBHbiM o6pa30M Ha 
coAepmaHHe norpaHHHHoft c rpamn, Heoöxo-
AHMOCTb KOTOpOH MO>KeT ObITb OOyCJIOBJieHa 
TOJibKO Ha MOPCKHX õeperax , r ^ e npoAO/i-
>KaeT pa3BHBaTbCR KOHTpaOaHAHbM BB03 
cnnpTa. B MecTHOCTHx me MyACKaro 03epa 
3Ta, TaK Ha3bmaeMaH, 3ejieHaH apMHH, 3a-
HHTa HCKjiioqHTejibHO 6e3AejibeM, nepejiHBa-
HHeM H3 nycToro B nopomHee. Co3AaHHoe, 
B neJiHX nojiyqeHHH MecT, pa3JiHHHbie uiTaobi 
H KaHHejinpHH HanoMHHaiOT MHe OAHOTO 
roro/ieBCKaro noMeiHHKa, 3aBeAiuero y ceon 
B HMeHHH KaHLI,eJIHpHK) HaA KaHijejiflpHeH. 
A Kor^a BaM HTO-HHOyAb noTpeoyeTcn, 
Tor^a HaqHHaeTCH xomAeHHe no MbiTap-
CTBaM B noHCKax Ha^ajibCTBa. H CHHTaio, 
HTO TaKoro cocTaBa Ha MyACKOM 03epe He 
TpeoyeTCH. OyHKHHH norpaHHHHoft CTpamn, 
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B CMbICJie HaA30pa HaA npHXOAHIU,HMH H3-
sa 03epa, MoryT 6biTb HcnojmeHbi 6e3 
B3HKaro y m e p ö a A-AH Aejia, HapymHOÖ H 
oxpaHOO nojiHHHeö. Ee cocTaB Bnojme AO-
CTaTO^eH Â IH HCnOJIHeHHH 3THX OOSI3aH-
HOCTeH. TeM 6o/iee, HTO B HacroHinee 
BpeMH H HaojnoAaTb "TO TaM Heqero: KOH-
TpaoaHAa He BBO3HTCH H He BHBOSHTCH, a 

nepexoAnmne qepe3 03epo MOJIOAHC JIIOAH 
H nejibie ceMeftcTBa, Bce paBHo, HHKCM He 
ocTaHaBjiHBaiOTCH. nojiynaeTCH BnenaTjie-
HHe, HTO nepexoA rpaHHUbi c Hamefi CTO-
pOHbi Ha CoBeTCKyio He npecjieAyeTcn. 
„CTynaHTe, MOJI, C 6oroM OT Hac." 

npHxoAflmne >Ke OTTyAa Bce paBHo He 
yCKOJIb3HyT OT pyK nO«THHHH, O KOTOpOH 
MWKHO obijio O H MHoroe paccKa3aTb, HO H 
orpaHHnycb TOJibKO OAHHM 4)3KTOM. H 3Haio, 
HTO MHHHCTp BHyTpeHHHX AeJI CTpOr H Tpe-
ooBaTejieH no cjiymoe, HO, BeAb, H eMy 
npocTHTe^tbHO He3HaHne MHororo, a no 
ceMy He rpeniHO 6yAeT HanoMHHTb o He-
KOTopbix rpeuiKax e ro BepHbix cjiyr, yB^e-
KaK)UI,HXCH BBepeHHOH HM BJiaCTbK) H nOpOH 
TepHK>uj,Hx npeACTaB^eHHe o npHMOM Ha3-
HaneHHH (J)H3HOHOMHH oobmaTejiH. I l o sTOiviy 
noBOAy MHe nepeAaBajiH, HTO OAHOMy H3 
MHpoBbix cyAeö K)pbero-BeppocKoro OKpyra 
npHinjiocb HanoMHHTb HeKoeMy ojiiocTHTejno 
nOpHAKa, HTO „OHTb nO HenpHKOCHOBeHHOH 
(|}H3HOHOMHH Tpa>KAaHHHa HaUJHMH 3aKO-
HaMH He npeAycMOTpeHO." ECJIH BepHTb 
nocjiOBHne: „HeT AHMy 6e3 o r a n " TO, one-
BHAHO, Mbl HMeeM Ae/IO C COBepUIHBUJHMCH 
(J)aKTOM, AomeAtuHM AO cyAeOHoro pa30H-
paTejibCTBa. A CKOJibKO TaKHX 4>aKTOB ocTa-
lOTCH HeH3BeCTHbIMH, CKa3aTb KOHeHHO TpyA-
HO. HecnacTHe Hauinx rpamAaH 3aKjnoHa-
eTCH B TOM, ecjiH TaKHe rocnoAa ocTaiOTcn 
c^ymHTb Ha CBoeM npemHeM MecTe, BHy-
uiafl eme oojibuiHÖ CTpax 3a nejiocTb CBOHX 
C[)H3HOHOMHH o6bmaTe7iHM. A no ceMy: 
„HMeioin,He yuiH cjibiuiaTH Aa cjibiuiaT!" 

riepexoAH K CMeTe MHHHCTepcTBa 3eM-
jieAejiHH, Hejib3H opocHTb ynpeK npaBHTejib-
CTBy, HTO HHTepecaM cejibCKoro xo3HÖCTBa 
He AOCTaTOHHO yAejIHeTCH BHHMaHHH. HeT, 
3Aecb 3aMeTHO CTapaHHe npaBHTejibCTBa 
BC^necKH HATH HaBCTpeny, HO B OTHomeHHH 
pbiOHoro xo3HÖCTBa no cne BpeMH ocraeTCH 
B 6lOA>KeTe H B AeHTCTbHOCTH MHHHCTep-
CTBa npooeji . Te 5 MHJI. MapoK, BHeceHHbie 
B OTAeji onepanHOHHbix (})OHAOB, He MoryT 
cymecTBeHHO HcnpaBHTb nojiomeHHe, yAO-
BJieTBopHTb noTpeOHOCTH pbioanKoro Hace-
jieHHH H noAHHTb 3Ty OTpacjib HapoAHoro 
xo3HÖCTBa Ha AOJDKHyio BbicoTy. H xony 
yKa3aTb, HTO TO cero BpeMeHH MHHHcrep-
CTBO 3eMjieAejiHH He Ham^o B ceõe AOCTa-
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TOHHO CHJI npHCTynHTb, XOTH 6bi, K n p o 6 -
HOH nepepaooTKe AemeBbix pbiOHbix npo-
ZtyKTOB. Be^b crapbie pbiHKH juin Hac 3a-
KpblTbl, ilJIH HOBblX >Ke HeOÖXOAHMO npH-
cnocoOHTbCH. Haqajio 3TOMy AOJDKHO no-
jiOÄHTb rocy^apCTBO, HOO HacrabiH Kann-
Taji y Hac OTcyTCTByeT. Bo3bMeM RJIH npn-
Mepa CHHTOK, He HMeiomnö B HacroHmee 
BpeMH cooTBeTCTByiomero pbiHKa, no neHe 
Morymnfi BbmepÄaTb jnoöyio KOHKypeHHHK). 

JXnn npHMepa H yKa>Ky, MTO B BeceH-
HHH ce30H 1925. roAa 7 0 % Bcero yjioBa 
CHHTKa ynoTpeOHjio MecTHoe KpecTMmcTBO 
A-JIH yAOOpeHHH nojieft. TaKon cnpoc B 
npouijiOM roAy Ha STOT npoAyKT ooyc/iOBjiH-
BaeTCH nojiyqeHneM xopomnx pe3yjibTaTOB 
OT npOH3BeAeHHbix onbiTOB B npe/uuecT-
Byiomne ro^bi . K co^ajieHHio nojiyqaeTCH 
6ecxo3HHCTBeHHoe noTpeojieHHe 3Toro npo-
AyKTa. BepeTCH, HanpHMep, cbipoft CHHTOK 
H pa30pacbiBaeTCH no nojiHM. 3arpaHHneft 
TaK He CAejiajiH OM. TaM no nojiHM pa3-
opocajiH obi TO, HTO He ro>Ke B iramy, T.e. 
CHanajia OTAejiHjin 6u >KHpbi, a ocrajibHoe 

nyCTHJIH 6bl HJIH Ha KOpM ÄJIH CBHHefi, HJIH 
Ha y/ioopeHHe nojieft. TaKHM oopa30M HC-
no^b30BajiH 6bi npoAyKT oojiee BbiroAHO. 
K 3T0My ,n,aBHO cjieAOBajio 6bi H HaM npn-
CTynHTb. Ho nojio>KHTb Ha^ajio HeoöxoAHMO 
3a cneT rocyAapcrBa HJIH C e ro noMombio. 
HeoöxoAHMO nocTpOHTb 3aBOAbi A-TH nepe-
paOOTKH 3THX IIpOAyKTOB, HTO MOJKCT AaTb 
KOJIOCCaJIbHbie B03MO>KHOCTH K nOÄHHTHK) 
pblÖHblX npOMblCJIOB H ynpOHeHHK) 3K0H0-
MHqecKoro nojio>KeHHH pbioanKoro Hacejie-
HHfl. T o r ^ a MHHHCTpy (J)HHaHCOB He npHui-
jiocb 6bi paji,OBaTbCH TOMy oocTOHTejib-
CTBy, MTO 3a rpaHHny BbiopomeHO 237 MHJI. 
Map. Ha noKynKy yAOOpHTejibHbix TyKOB. 
TorAa 3TH 237 MHJI. ocrajiHCb 6bi y Hac B 
KapiviaHe, a KpecrwiHCTBO Morvio 6biTb noji-
HOCTbio yAOBjieTBOpeHO npojj.yKTaMH CBoefi 
CTpaHbl. 

He Mory OOOHTH MOJinaHHeM eme OAHOIX) 
npHCKopOHoro cj)aKTa B >KH3HH pyccKoro 
HacejieHHH, KOTOpbift AOJDKCH npnnncaTb 
Bceuejio nojiHTHKe MHHHCTepcTBa 3eMjieAe-
JIHH. He TaK AaBHO rjiaBa rocy^apCTBa, B 
CBoeö AeKJiapanHH 3anBHJi npHÕJiH3HTejibH0 
cj ie^yiomee: „npaBHTejibCTB0, B nejinx BOC-
npenHTCTBOBaTb HMMHrpannH B Bpa3HjiHio, 
HcnojiHeHO >KejiaHHH HarpaAHTb Bcex 3eM-
jieio." O^eHb OTpaAHO 6buio BbicjiyniaTb 
9TO 3anBjieHHe. Ka3ajiocb, TaK qyTKO npH-
cjiymHBaeTCH npaBHTejibCTBO K >Ke;iaHHHM 
CBoero Hapo/ra, HcnojmeHHoro Tex >Ke ca-
MMX mejiaHHH H HaAe>KA. 

H o npeAaBasicb STHM BneqaTJieHHHM, H 
noMycTBOBaji: KaK ropbKO CMeeTCH cy^boa 

HaA 3THMH ^ejiaHHHMH, Aa>Ke npaBHTejibCTBa, 
He roBopn y>Ke o npocTbix CMepTHbix, MeM-
TaiomHx o Bpa3HJiHH. y Hac, HanpHMep, 
pyccKoe HacejieHHe, Bce AO eAHHoro, >Kam-
AyT 3CMJIH, OOJieiOT STOH MblCJIbK) H HHKTO 
ee HM He AaeT. B npnnyAbe , HanpHMep, 
JKHTejIH AepeBHH BopOHbH HeCKOJIbKO JieT 
xjiononyT 06 OTBOAe HM nacTOHuj,a AMI 
CKOTa H BcerAa nojiynaiOT OAHH OTBCT: 
„HeT 3eMJiH". KpyroM HX jieca, KpecTb-
HHCKHe ycaAbobi, Jiyra, a 3CMJIH HCT. 

TeM >Ke oeAHHM BOpOHennaM noHaAO-
OHJICH yqacTOK 3eMJiH noA K/iaAOHine. CTa-
poe KjiaAOHme OTKa3ajiocb npHHHMaTb rpem-
Hbie Tejia 6e33eMejibHbix TpymeHHKOB. Oopa -
THJiHCb c npocbooio K ye3AHoft ynpaBe, K 
MHHHCTepCTBy BHyTpeHHHX ACJI. MHHHCTep-
CTBO nocbiJiaeT K ye3AHoö ynpaBe, a ye3A-
Han ynpaBa nocbuiaeT K coceAHeö BOJIOCTH. 
H onnTb j\jin oeAHbix BOpOHeöneB HCT 
3eMJIH. TonHTb B 03epe nOKOHHHKOB BO-
pOHeftnbi He MOiyr no CBOHM pe«7iHrH03HbiM 
yoe^AeHHHM, OTnpaBJiHTb B Bpa3Hjinio He 
B COCTOHHHH H3-3a AaJIbHOCTH paCCTOHHHH. 
H B pe3yjibTaTe ojiarax >KejiaHHH npa-
BHTejibCTBa nojiynaiOTCH pa30HTbie HaAe^Abi 
HacejieHHH. 

nepexoAH K oneHKe AenTejibHocTH MH-
HHcrepcrBa HapoAHoro npocBemeHHH, npe>KAe 
Bcero OTMeny, HTO nopa 6bi noAyMaTb MH1 

HHCTepCTBy 06 ypaBHeHHH B npaBax HapOA-
HHX yqHTejieft c rocyAapcTBeHHbiMH cjiy>Ka-
UJ,HMH. n o p a nepecMOTpeTb 3aKOH oo yqn-
TejibCKHx OKjiaAax H ycTaHOBHTb OAHO-
oopa3HbiH c rocyAapcTBeHHbiMH cjiymamHMH 
nopHAOK BbiAa^H >KajiOBaHbH. H o o HacTO-
HHIHH nopHAOK AaeT B03MOJKHOCTb CHACTb 
3THM Tpy>KeHHKaM no Mecany 6e3 majio-
BaHbH H nHTaTbCH HaAe>KAaMH Ha MHJIOCTH-
Boe CHHCxo>KAeHHe ye3AHbix ynpaB, npaBAa 
He Bcex, HO HeKOTOpbix. TyT, KOHCMHO, He 
ceKpeT, MTO nenepcKaa ye3AHan ynpaBa B 
3TOM OTHomeHHH.OTjiHMajiocb ocoobiM ane-
THTOM. 

3aTeM no3BOJibTe ocTaHOBHTbcn Ha npo-
rpaMMe npenoAaBaHHH 3aKOHa OOJKHH H 
Bbipa3HTb rayooKoe pa3onapoBaHHe. 9Ta 
nporpaMMa He cooTBecTByeT TeM y6e>KAe-
HHHM, KOTOpbIMH pyKOBOACTBOBaJIHCb Bepy-
iomne rpa^AaHe, npHHHMaBLUHe yqacTHe B 
HapOAHOM rojiocoBaHHH 3a STOT npeAMeT. 
noBepbTe, ecjiH 6bi OHH 3HajiH, HTO noA 
3THM coycoM 6yAyT HM npenoAHOCHTb, pe-
3yjIbTaTbI TOJIOCOBaHHH MOTJIH nOJiyHHTbCH 
oopaTHbie. Mbi rojiocoBajiH B nojiHofi yBe-
peHHOCTH, HTO npH BBeAeHHH npenoAaBaHHH 
3aK0Ha 60>KHH 6yAyT npHHHTbl BO BHHMa-
HHe ocooeHHOCTH Ka^Aoro BepoHcnoBeAa-
HHH, MTO ooyneHHe AeTeö 3T0My npeAMeTy 



437 P R O T O K O L L NR. 311 (9) 438 

Oy^eT npOH3BOÄHTbCH B nOJIHOM COOTBeTCTBHH 
c HX Bepoy^eHHeM. Tenepb nojiyqHjiocb 
HTO-TO o o p a r a o e : aeTefi ooy^aiOT no TaKoft 
nporpaMMe, KOTopan He /iaeT npe^cTaB^e-
HHH 06 HcnoBe,n,yeMOH HMH pejiHrHH, He 
yKpen^neT B HHX cooTBeTCTByioiu,He STOH 
pejinrHH Hanajia, a BHymaeT HTO-TO pacnzibiB-
naToe: „ H BaniHM, H HaniHM". 3 T H MeTOAbi 
ocym^aiOTCH po^HTejiHMH H 3acTaBJiniOT no-
cjie^HHx OTKa3bmaTbCH OT OOVMCHHH ^eTeft 
CBOHX 3T0My npe,a,MeTy. 

riosTOMy KpaÖHe Heooxo/uiMO, HTOÖH 
MHHHCTepCTBO B 3T0M BOnpOCe CHHTaJIOCb C 
MHeHHeM pOÄHTejieö yqamHxcn, ÄejiaHHe 
KOTopbix 3aKJiioqaeTCH B TOM, HTOOM ,a,eTH 
HX ooynajiHCb, corjiacHO y^eHHio, ncnoBe-
ÄyeMOÖ HMH pejiHrHH H HTOOM npeno^a -
BaHHe Bejiocb JIHHOM He aTeHcraqecKHx 
y6e>KAeHHH, a CBHineHHOCJiyjKHTejieM HJIH 
JIHHOM no Bbioopy po^HTe^eH. MHHHcrep-
CKan »:e nporpaMMa AOjDKHa obiTb cn,aHa 
B apxHB. 

3aTeM He Mory OOOHTH MOjmaHHeM B 
IV OTjiejie. § 15, B KOTOPOM B npouuiOM 
rojiy KpacoBajiacb AOBOJibHO CKpoMHan CVM-
Ma B 200.000 MK. 3 T O — nocoone Ha 
pyccKHH TeaTp. n p a B ^ a , H3 17.864.000MK. 
3TO 6bma oneHb He3HaHHTejibHan cyMMa. 
Ho npeACTaBbTe — H 3Ta He3HaMHTejibHaH cyM
Ma AaJia B03MOÄHOCTb pyccKOMy HauHOHajib-
HOMy ceKpeTapio nporpeMeTb Ha nejibiH MHp 
o TaKoft ine^pocTH Hamero oroa^eTa . 
Hbmqe 3Ta MajieHbKan cyMMa TaK>Ke Hcne3-
jia. H3 17.800.000 MK. Ha noouipeHHe HC-
KyccTBa, pyccKHM He nojiaraeTCH HH r p o m a . 
3 T H M BecbMa onpe/nejieHHO noAHepKHVTO 
OTHOLUeHHe MHHHCTepCTBa K pyccKOMy HC-
KyccTBy. npH3Haiocb, MHe Aa>Ke He BepHTca. 
Bce-TaKH, pyccKofi HainiOHajibHOCTH SCTOH-
CKHX rpa>KÄaH B pecnyoJiHKe — He TaKan 
Ma/ieHbKaH rpynna , o KOTOPOH MO>KHO OHJIO 
6 H saobiTb. P a 3 HCKyccTBO rpa>K,zi,aH oojib-
HIHHCTBa He M02KeT CaMOCTOHTejIbHO pa3BH-
BaTbCH H TpeoyeT OT rocy,napCTBa MHJIJIH-
OHHblX CyOCH^HH, TO, eCTeCTBeHHO, HCKyCCTBO 
MeHbinHHCTB TpeoyeT TaK>Ke cooTBeTCTByio-
m e ö nozmepmKH, He BBH^e Kpox, na^a io-
UJHX eo CTOjia xo3HHHa, a BBH^e ojiaro-
pO^HO H ÄOCTOHHO npOTHHVTOH pyKH. 

riOHTH Ha AHHX Mbl HMCJIH B03MO)KHOCTb 
yOe^HTbCH B CTpeMJieHHH HeKOTOpblX Kpy-
TOB yromaTb Hac HMCHHO KpoxaMH. TaK, Ha 
ÄHHX cocTOHJiocb pacnpe,a,e.7ieHHe 36 MHJI. 
KyjibTypHoro KanHTajia, H3 KOTOporo HamjiH 
B03MO)KHbIM VÄeJIHTb pyCCKHM TOJIbKO 
50.000 MK. H He B3HJI 6bi STHX AeHer. 
3 T O — npHMan HacMeuiKa, HrHopHpOBaHHe 
HauiHX npaB. C co>KajieHHeM BcnoMHHaio 
Tenepb TO BpeMfl, Kor#a rocy^apCTBeHHoe 

CoopaHHe BbiOHpajio CBOHX npeÄcraBHTejieH 
B KOMHTeT no pacnpeAe^ieHHK) KyjiMypHoro 
KanHTajia. KaK cnoKOHHO H C yBepeHHO-
CTbK) HaHHOHaJIbHbie MeHbUIHHCTBa TOJIOCO-
BajiH Tor^a 3a r o e n o ^ HoHepcoHa, ÄHAep-
Kona H IoHaca, Ha KOTOPHX pyccKan (})paK-
HHH Ha^ejuiacb, KaK Ha KaMeHHyio CTeHy. 
Mbi obuiH yBepeHHbi, HTO npeÄCTaBHTejin 
TocyAapCTBeHHoro CoopaHHH He 3a6y^yT 
HHTepecoB HanHOHajibHbix MeHbuiHHCTB. Te
nepb, K COÄaJieHHK) npHXOÄHTCH KOHCTaTH-
poBaTb npncKOpOHbiH (J)aKT: r ^e HanHO-
HaJIbHbie MeHbUIHHCTBa He HMeiOT CBOHX 
KPOBHWX npejiCTaBHTejieH, TaM c HX Hy)K-
AaMH He CMHTaiOTCH. 

(Koosolekut hakkab juhatama abiesimees 
J . Z i m m e r m a n ) . 

K. I p s b e r g (põl ) : L u g u p e e t u d 
Riigikogu l i ikmed! M i t t e pika eelarve-kõne 
pidamiseks võtan ma sõna, vaid et ainult 
mõned lühikesed märkused üksikute asjade 
kohta teha. Teedeminis teer iumis on post i -
ametkonnas üks kulu , mis nii öelda eelarvest 
Õieti mööda läheb, teda eelarves ei ole näha, 
aga selle kuluga ühenduses on m i n u arvamise 
järgi üks teatav meie maareformi läbiviimise 
r ikkumine. Nimel t on post iametkonnas kor
ra ldatud post ivedu maal nii , et postiveo eest 
ühele osale postijaamadele maksetakse, aga 
teine osa postijaamasid veab post i tasuta , 
see t ähendab mi t t e just tasuta , vaid ta ei saa 
otsekohe rahalist tasu, vaid postijaamapidajad 
tarvitavad riigi maad. Ni isuguseid pos t i 
jaamade pidajaid, kes tasuta posti veavad, kes 
postiveo eest ri igimaad tarvitavad, on andmete 
järgi 106. K u i suur nende post i jaamade t i inude 
suurus just on, seda ei tea ma öelda, nad on 
maakondade järgi laiali, aga 106 kohta iga
tahes on post iametkonnas teenistusse raken
da tud , ja need kohad ei ole maareformi läbi
viimise alla langenud. Meie maareform ei 
ole selleks läbi vi idud, et posti t ema kulul 
vedada, vaid et maa peaks ta tarvitajate kät te 
saama. Ja mina arvan, et põl lutööminis tee
r iumi! koos teedeministeeriumiga tuleks see 
tasuta post i ta lude küsimus arutamisele võtta, 
et seda lahendada kõige otstarbekohasemalt . 
Kõige soodsam ja muidugi ka kõige eelarve-
kohasem oleks lahendus , kui need kohad tea
tavat rent i riigile maksaksid ja see rent tuleks 
põllutööministeeriumisse, ja pos t iametkond 
maksaks neile selle välja. Sellega ühenduses 
tuleks revideerimisele, kas post i jaamade prae
guste pidajate tasuta maatarvi tamine on o t s 
tarbekohane, ja kas ta vastab meie maareformi 
põhimõtetele , kas tulevad need kohad nii 
suureks jätta, nagu nad on, või jaotada, või 
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võib olla, et saaks neid popsiküsimuse lahen
damise juures kasutada. Mina arvan, et see 
küsimus peaks arutamisele ja otsustamisele 
tulema. See oli juba mitme aasta eest teede
ministeeriumis üles kerkinud, sel ajal, kui 
mina selle ministeeriumi juht olin, aga see ei 
ole nii suur, et ta iseäranis silma torkaks ja 
sellega ei ole minu järeltulijad tegemist teinud, 
aga aeg oleks seda küsimust päevakorda võtta. 

Edasi konstateerin ma heameelega seda 
asjaolu, mida ka rahaminister oma kõnes alla 
kriipsutas, et haridusministeerium tahab suu
relt tähelepanu juhtida kutsekoolide asutami
sele ja ülespidamisele. See on mõte, mis täiesti 
väärib tähelepanu ja toetamist. 

Ma avaldaksin veel ühe soovi, et iseäranis 
kutsekoolide avamist ja ülespidamist mitte 
ainult ei „soovitataks" meessoost õpilastele, 
vaid ka erilist tähelepanu juhitaks naiste kut
sekoolidele. Ma motiveerin seda ühe väikese 
arvestusega, et näidata, kui suur tähtsus just 
naiste kutseala laiendamisel ja süvendamisel, 
iseäranis meie majapidamise alal on, sest ei 
saa ju mitte kokku hoida ja ei saa ka rahva-
varandust suurendada, kui majandusala lon
kab, kui seal ei ole mõistlikku käsitamist ja 
süsteemi läbiviimist. Kui võtame näiteks 
meie toitlusala ja rehkendame kõige odava
maks ühele inimesele, mis ta ülevalpidamiseks 
tarvis on, 25 marka päevas, alla selle vist 
küll läbi ei saa, — võtame lapsed ja vanad ka 
hulka, ja võttes meie riigi inimeste arvu — 
1.200.000, vaatame, kui suur see summa siis 
on? Võtame 25 marka päevas, siis teeb see 
aastas välja ligikaudu 10.000 marka, täpselt 
9.125 marka, aga ütleme ümmarguselt 10.000 
marka aastas läheks ühe inimese söögiks. " See 
on muidugi nii vähe arvatud, et sellega võiks 
hädavaevalt läbi saada. Kuid 1.200.000 ela
niku peale teeb üldsumma välja juba 12 mil
jardit marka. Lisame juurde veel selle, mis 
inimestel tarvis on oma riietamiseks, jala
nõudeks ja muuks korrashoidmiseks, siis teeb 
see, võib olla, kaks korda niipalju välja, nii et 
meie minimaalne rahva tarvitus ülevalpidamise 
ja riide peale oleks umbes 36 miljardit, ja 
see summa läheb kõik meie perenaiste kätest 
läbi. Meie riigi eelarve on aga ainult 7% mil
jardit, — ja vaadake, missugused suured apa
raadid on käima pandud, et seda summat 
otstarbekohaselt ära tarvitada! Selleks istuvad 
kommis j onid ja arutavad, kuidas seda kasuli
kult teha, riigikontrolli aparaat jälgib kõike 
seda tegevust, siis veel suured raamatupidamised 
igas ministeeriumis ja ametkonnas jne. Vaa
dake, kui palju tööjõudu on käima pandud, et 
seda 7% miljardit õieti ära kasutada, aga 
kolmekordne varandus läheb meie pere
naiste kätest läbi, kellest 80—90% ei ole 

mingisugust erilist õpetust saanud maja
pidamise alal. Sellepärast on just tarvis 
naiskutsekoolide ja majapidamiskoolide peale 
palju rõhku panna. Võib olla, on tarvis ka 
rohkem majapidamise instruktorid ametisse 
panna, et meie majapidamist rohkem korral
dataks. 

Edasi näeksin mina väga heameelega, et 
ehitusala rohkem toetust leiaks. Missugust 
elavust omal ajal see väike krediit tegi, mis 
1922. aastal hakati välja andma, ainult 250 mil
joni marga suuruses, mis aga meie ehitushoole 
teatava algatusvõime andis. Nüüd on see kre-
diidiandmine viimastel aastatel ikka väikse
maks jäänud ja kipub koguni kängu jääma, 
kuna niisugust ehitusala igapidi tuleb kergi
tada ja toetada, sest ehitusalaga on palju 
teisi tööalasid seotud. Seal leiab tööd liht
tööline ja meister omal alal, samuti intelli
gents, tööstur ja ärimees, sellega on seotud 
terve meie kaubandus ja kodumaa tööstus. 
Selle ala peale peaks valitsus rohkem tähele
panu pöörama. Seda ala tuleks toetada mitte 
ainult riikliku laenu abil, vaid siin peaks võimal
datama eraisikutele odavamat laenu, sest prae
gused panga protsendid ei võimalda mitte 
kapitaali ehituse sisse mahutada, ning selle 
otstarbe kättesaamiseks oleks soovitav, kui 
valitsus sel alal vastu tuleks, nimelt et ta 
panga protsenti laenu pealt alandaks. 

Edasi on siin mitmed eelkõnelejad tähele
panu juhtinud ametkondade kokkuhoidmise 
peale, eriti just, et meie peame oma amet
kondi ja nende koosseise kokku tõmbama. 
Siin juhiksin ma tähelepanu sellele kommisjoni-
le, kellel tuleb tegemist teha riigikontrolli 
eelarve läbivaatamisega. Peab ütlema, et see 
ametkond on oma kõrvadest lasknud mööda 
minna kõik need soovid, mis teistes ametkon
dades on enam-vähem aset leidnud. Kui 
meie vaatame riigikontrolli eelarve-summasid, 
siis oli ta eelarves 1923. aastal 34.482.000 mk. 
1923. aasta oli meil see kõige õnnetum vil-
jaikaldus-aasta, kust meie majanduslik kriis 
tekkis ja kunas vastukõla leidis kõige rohkem 
loosung, et on tarvis kokku hoida, iseäranis 
ametkondi koondada. Sellele vastukõlana ilmus 
riigikontrolli eelarve 1924. aasta peale 
39.733.000 marga suuruses ja praeguses riigi 
eelarves on näha see summa — 40.679.000 mar
ga suuruses. Nii näeme, et sel kõige kehvemal 
ajal leidis riigikontroll siiski võimaluse oma 
ametkonda 6.000.000 marga võrra suu
rendada. 1925. aastal on ta juba 5.000.000 
võrra tagasi läinud ja 1926. a. —1927. a. peale 
on ta 1923. aasta eelarvest isegi alla poole 
läinud. Nii et tema on hakanud lõppude
lõpuks kokku hoidma, mida ta teiste asutuste 
käest ikka on nõudnud ja nõudma peab. 
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Nüüd aga — millega see suurendamine sel ajal 
on põhjendatud? Niipalju kui mina mäletan 
oli see sellepärast, et vanu aruandeid lõpule 
viia. Meie vanade aruannete läbivaatamine on 
riigikontrollis tõesti viibinud, kuid ma ei 
taha sellest kellelegi etteheiteid teha. On ju 
arusaadav, et esimesed aastad meie riigi elus 
aruannete poolest väga puudulikud olid, aga 
nüüd võib konstateerida, etjust 1918., 1919. ja 
1920. aastate aruanded on riigikontrollis val
mis, sellega on ka see kõigeraskem töö tehtud, 
ja nüüd võiks rohkem kokkutõmbamise peale 
rõhku panna. Peab ütlema, riigikontrolli 
seaduse kommisjon on riigikontrolli põhilaused 
läbi vaadanud ja nende läbivaatamise juures 
on selgunud, et riigikontroll nii öelda, oma 
võimupiire on palju laiemalt tarvitanud ja 
laiemale ajanud, kui seda tarvis oli. Ta ei ole 
vahet teinud kontrolli ja valitsemise vahel. 
Ta on oma funktsioone niiviisi käsitanud, nagu 
oleks ta mingisugune valitsemise aparaat. 
Iseäranis eelkontrolli juures on ta iga väiksema 
asja juures oma õigust tarvitanud, millega ta 
meie riigi elu ei ole edendanud, vaid rohkem 
tagasi hoidnud. Meie põhiseaduse § 55. ütleb: 
„Riigikogu teostab riigiasutuste ja -ettevõtete 
majandusliku tegevuse ja riigieelarve täitmise 
kontrolli, tema poolt ametisseseatavate, vasta
vate asutuste kaudu." See tähendab, riigi
kontroll peab olema peaasjalikult kontroll, 
aga mitte valitsemise aparaat. Nüüd on põhi
lausetes see põhimõte enam-vähem läbi vii
dud, ja sellega väheneb ka riigikontrolli tege
vus suurelt, ja ma arvan, riigikontrolli eelarvet 
võiks selle tõttu julgesti, kui tarvitada härra 
JÕeäär'i retsepti, 20—25% võrra kokku tõm
mata. Selle läbi ei kaotaks ta oma otstarbe
kohasust ja tähtsust, vaid võib olla saaks ta 
veel teravamaks abinõuks, kui ta senni on 
olnud, sellepärast, et paljud ülesanded, mis ta 
enda peale on võtnud, tema käest ära lange
vad. Seda summat aga, mis seal kärbitakse, 
võiks ehituskrediitidele juurde panna. Ühes 
kontrolli tegevuse normaalsematesse piiri
desse viimisega langeb ära ka see ebamäärane 
mõju, mis praegu sagedasti mõne ametkonna 
poolt ära tarvitatakse. Vastutus- ja kohuse
tunde kadumise teel katsub iga väiksem amet
nik pugeda riigikontrolli seljataha. Kom-
misj onides, kust riigikontroll osa võtab, katsu
takse igapidi riigikontrolli nõusolekut saada, 
et siis pärast oma ülemuse korralduste peale 
vilistada ja öelda, et on juba riigikontrolli 
nõusolek. See on demoraliseeriv mõju, 
millest meie ametkonnad kord peavad lahti 
saama selles mõttes, et igaüks peab iseenese 
tegutsemise eest vastutav olema. 

Need oleksid need väikesed märkused, 
mida ma eelarve puhul teha tahtsin. Ma ei 
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või lõpuks tähelepanu juhtimata jätta sellele, et 
meie eelarve ikka kasvab ja kasvab. Mulle 
näib, et meie liig ohtralt tahame abinõusid 
käsile võtta, et järele jõuda neile kultuur-
riikidele, kes oma olemist aastasadade jooksul 
üleval pidanud ja peavad. Mulle näib, et 
meie ei saa igas asjas nendega võidu joosta, 
meil aga katsutakse mitmes asjas isegi neist 
ette jõuda. Räägitakse küll, et meie eelarve 
on tasakaalus, aga kui meie piltlikult ette kuju
tame kaalu, kus kummagi vaekausi peal on 
ühesuurused raskused, ütleme ühel pool sis
setulekud, teisel pool väljaminekud, siis näeb 
tõesti välja, nagu oleksid nad tasakaalus. 
Aga vaadake, see palk, mille peal vaekaalud 
ripuvad, võib katkeda. Selle eest peaksime 
hoidma, et meie oma tasakaalustamisega lõ
puks ära ei lõhuks seda palki, mille abil tasa
kaalu hoitakse. Selle peale peame mõtlema. 
Meie läheme mitmes asjas luga kaugele, kuna 
meie ometi ei saa teistega võidu joosta, meie 
kõik ei või endile karunahast kasukaid selga 
panna, ei või ka igaüks ometi nõudma hakata, 
et tal oleks 8- või 6-toaline korter. Ma tooksin 
ette ühe väikese arvus tiku. Meil räägitakse 
korterikriisist, korteriviletsusest. Ma usun, 
selle vastu ei vaidle keegi, et meü on korteri
kriis, aga seda ei saa ühe hoobiga kõrvaldada. 
Võtame näiteks suured kultuurmaad. Saksa
maal, Berliinis, oli enne sõda 1916. aastal 
toimepandud lugemiste järgi 24.925 korterit 
ilma kütmata tubadega, see on, kus ühtki 
köetavat tuba ei olnud, ja 39.350 korterit, 
kus ainult üks tuba köetav, kuna teised olid 
külmad. Nii et 1% miljonit Berliini elanik
kudest elas niisugustes korterites. See oli 
1916. aastal, ja ma võtsin need andmed Da-
mäschke „Bodenrefbrm'ist" 1923. aasta väl
jaandest. See on väga autoriteetlik raamat, 
mida paljud tunnevad. See oli ainult üks 
nähtus, kui suur viletsus valitses Saksamaal 
1916. aastal, kus ehitati igal aastal 1% mil
jonit korterid juurde, aga kus sellegi peale 
vaatamata korteriviletsus suur oli. . 

Siin tuuakse ette pahemalt poolt, et vaa
dake, riik annab aastas nii- ja niipalju välja. 
Aga võtame negatiivse eeskuju, et ka rikastes 
riikides ei ole kõik korras, ja meie ei saa 
nendest ette jõuda. Ei või ka pahaks panna, et 
meil kõik korras ei ole, sest tasakaalu kätte
saamisega ei ole veel kõik kätte saadud, vaid 
meil tuleb ikka vaadata, et meie rahva kande-
palk ei puruneks. 

J u h a t a j a J. Z i m m e r m a n : Rii
gikogu koosolek on kestnud üle kahe tunni, 
kuulutan veerandtunnilise vaheaja. 

Vaheaeg algab kell 12. 
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Pärast vaheaega jätkub koosolek kell 12.25 
min. 

Koosolekut juhatab abiesimees J. Zimmer-
man. 

Sekretääri kohal abisekretäär J. Puskar. 

J. Tõn i s son (rhv): Austatud Riigikogu 
liikmed! Härra sõjaminister on minu seletuste 
puhul sõna võtnud ja vastu vaielnud minu 
seisukohaväljendustele. Kahjuks ei ole ma 
algusest saadik juures olnud, kui ta oma kõ
nega peale hakkas. Kuid saadud andmete 
järgi on ta eriti rõhku pannud sellele, et minu 
seisukohaväljendused vildakud on olnud. Lõ
pu poole väljendas härra minister oma lähte
kohta selgemini ja sealt kuulsime, et ta üldi
seks lähtekohaks minu seletuste puhul on: 
see pole muud midagi kui ässitus! Tema rüh
makaaslased tarvitasid korduvalt vahelhüü-
deid, mis olid selle poole sihitud, nagu teeksin 
mina oma kõnega „demagoogiat". Nõnda siis: 
härra ministri arvates ainult ässitus ja vast ka 
demagoogia! 

Tahaksin õieti küsida, kellele siis härra 
sõjaminister kindral Soots selle etteheitega 
tuleb? Mina ässitavat nooremaid ohvitsere 
üles vanemate vastu ?! Arvatakse siis, et minul 
nüüd paremat tööd teha ei olegi, kui mõnda 
vähest hulka nooremaid, inimesi oma ülemate 
vastu üles ässitada? Niipalju siis arvab 
kindral Soots hinnata võivat mind, minu püü
deid, tegevust ja tööd! Minu arust peaks sõja
ministril piinlik olema niisuguste väidetega 
esineda. Võidakse lahku minna ühelt kui ka 
teiselt seisukohalt, aga et nüüd kindral Soots 
siin see mees oleks, kes minule võiks sarnaseid 
sõnu ütlema tulla, kes ma 35 aastat Eesti ava
likus elus olen võidelnud oma tõekspidamiste 
ja veendumuste eest, kuigi mõnikord ägedalt, 
kuid püüdes ikka seda öelda, mida ma usun 
ja tõeks pean! (Sõjaminister J .Soots : Ei 
ole see õige. J. Mürk, mo: Aga 36-dal 
tulevad iseäralikud kalduvused.) Noh, 
Teie olete siis see õige hindaja! Kas teil ei ole 
teisi alasid, kui selle juurde üle minna, et teisi 
mustata! (Sõjaminister J. Soots: Teie 
olete teisi mustanud. M. Laarman, 
põl: Teie alles eile vabandasi te oma 
mustamiste pärast härra rahaminis t r i 
ees.) ...Kui mina oleksin kedagi mustanud, 
siis oleks võidud seda selgeks teha! (M. L a a r-
man, põl: On ka tehtud.) Mille poolest? 
Härra Laarman kõneleb nüüd seal nii julgesti, 
aga kas ta 1905. aastal ka nõnda kõneles, kui 
ma pidin teda välja karistama oma toetuse ja 
kaitsega venelaste karistussalkade eest?! Siis 
oli häda suur, aga nüüd on ta julge, et on põllu

meestekogude liider maameeste hulgas! Siis 
tema oli eduerakonna äärmise pahema tiiva 
tegelane Õisu-Kaarli pool. (M. Martna, 
stp: Kas Laarman?) Seesama Laarman! 
(Vahelhüüe.) ...Arvan, et mis mina härra 
Strandmann ja minu vahejuhtumise selgita
mise puhul ette kandsin, on asjaolude selgita
mise järele õiendatud. Kui mina omal ajal 
selles asjas esinesin, siis tegin seda selles tead
mises, et see nõnda on. Kui teie seda a u s t a 
miseks" nimetate, kui ma teatavas veendumu
ses oma seisukohta väljendan, siis saate teie 
„mustamisest" valesti aru; aga teie oskate 
seda teha, sellepärast et teie ilma veendumu
seta külma südamega tulete ja asute teise au 
kallale! (Vahelhüüe M. Mart insona, põl 
poolt.) Kas Teie mäletate, härra Martinson, 
et kui vabadussõja võitlus algas, siis oldi Vil
jandis selles arvamises, et see mees sünnib 
koha peale politsei korraldamisel: aga kas Teie 
mäletate, kui ruttu Teie sealt ära jooksite, 
nõnda et Teie järele pidi tulema Hugo Sumberg, 
sellepärast, et Teie koht tühi oli! (M. Mar
tinson, põl: Härra Sumberg tuli minu 
palve peale.) ...Mina arvan, et Teie julgus 
ei ulata üle Raudna jõe! — Vaadake, need 
mehed, kes siin nii jõhkralt ja hoolimatult 
välja astuvad, ei ole mingisugused kangelased, 
nagu nad end teevad; neil ei ole kuigi palju 
selja taga. Et nad igaühele vastu astuvad 
nii teotavalt ja alandavalt, siis ütlen mina otse
kohe suu sisse: Neil ei ole mitte niisuguseid 
teeneid, et nad tohiksid tulla välja ja öelda 
igaühele, nagu oleks siin mõne alatu koeraga 
tegemist! (M. Mart inson, põl: Kui Teie 
üldse inimeste asja käiku ei tunne, 
siis ärge rääkige sellest Riigikogus!) 
...Kui mina tean, siis ma ütlen, et teil ei oleks 
põhjust siin nõnda julgelt kõnelda! (M. Mar
tinson, põl: See on rohkem, kui poisi
kese jutt , mis Teie praegu seal kõ
nelete.) ...Jah, et Teil suu oma pärast on, 
siis võite nii kõnelda! (M. M a r t i n s o n, põl: 
Sellepärast, et minul on andmed.) 
...Teie võite tulla andmetega, aga Teil ja teis
tel ei ole põhjust siin nii haavavalt välja astuda! 

Juhataja J. Z i m m e r m a n : (Helis
tab.) Palun kõnelejat mitte segada ja üksikuid 
Riigikogu liikmeid mitte kõnelda. 

J. T õ n i s s o n (rhv): Siin öeldi minule, 
mina olevat ainult mustanud ja olevat musta
mise omale ülesandeks teinud. Siis pean kü
sima: kas minul tõesti muud paremat ei ole 
teha!? Selle peale reageerin mina nõnda, et 
kes niisuguste sõnadega tulevad, neile panen 
mina suu kinni! (Sõjaminister J. Soots: 
Teie teete praegu opositsiooni opo-
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s i t s i o o n i e n e s e p ä r a s t . — Ega T e i e 
ise seda usu , mis T e i e rääg i t e . ) ...Seal 
on nüüd kahjuks aumees, kes tahab selgeks 
teha, et tema aumehena tohib minu paremat 
tahtmist eitada! Kust Teie võtate selle au-
mehelikkuse, et Teie minule ette saate heita, 
nagu minul ei olevat kõrgemaid motiive, kui 
ainult ässitada ja demagoogiat teha!? (Sõja
m i n i s t e r J. S o o t s : M a ei r ääg i m u u s t , 
ma r ä ä g i n e i l s e s t kõnes t . ) ...Teie võite 
minu eilset kõnet arvustada, eitada ja ümber 
lükata, aga ärge tulge niisuguste etteheide
tega, mis alandavad on! Selle vastu protestee
rin mina kategooriliselt! ( S õ j a m i n i s t e r 
J. S o o t s : F a k t k õ n e l e b se l les t . ) ...Teie 
võite seda fakti omaviisi mõista, aga niipalju 
lugupidamist peaks Teil olema teise vastu, 
et Teie ei tuleks teise au kallale! (K. I p s 
b e r g , põl: Ega T e i l ka t e i s e au v a s t u 
l u g u p i d a m i s t ei ole.) Kui minul on kel
legi vastu midagi öelda, siis ütlen otsekohe 
välja, aga ta motiivide autust ei hakka ma de
monstreerima. 

Pean rõhutama, seesugune etteheide näitab 
ainult, kuidas vastuvaidlejatel ei ole muud abi
nõu, et oma seisukohta maksma panna ja 
minu seisukohta ümber lükata. ( S õ j a m i n i s 
t e r J. S o o t s : S e i s u k o h t l ü k a t i f ak t i 
dega ü m b e r . ) ...Seesugune vastuvaidluse 
võte tähendab õieti mõtete puudust: tähendab 
viimast nõu „ultima ratio", ilma milleta ei saa 
sõjaminister palju ära teha. Sest ta seletab 
ise, et siin ei ole võidud või ei võidagi kokku 
tõmmata. 

Kuid mina rõhutan seda, mis minu lähte
kohaks oli, kui mina eile sõna võtsin sõja
ministeeriumi suhtes. Lähtekohaks oli see 
minul, et meie rahvusliku julgeoleku ja riigi
kaitse huvides on tarvis kõrvaldada kõik põh
jused ja puudused, mis halvaksid meie rahva
väes sõjamehelikku meeleolu ja isamaalikku 
vaimustust, ilma milleta meie vähearvuline 
kaitsevägi vaevalt suudab küllaldaselt rahul
dada neid peanõudeid ja täita rahuloldavalt 
neid ülesandeid, mis meie rahvusliku julge
oleku seisukohalt tema peale on pandud. See 
rahvuslik seisukoht on mind sundinud sõna 
võtma, ja mina olen sellelt seisukohalt siis ka 
abinõusid katsunud ära tähendada, kuidas meie 
sellest raskusest üle saame, millesse meie kait
seväelaste, eriti meie ohvitserkonna aineline 
kitsikus viib. 

Sellejuures olen mina algusest saadik rõhu
tanud, et meie ei saa oma kodanikkude maksu
koormat arvesse võttes ja meie majandusliku 
jõu vähesust hinnates oma sõjaväe eelarvet, 
eriti kogu sõjaministeeriumi eelarvet, mitte 
tõsta. Meil ei ole võimalik suurendada neid 
summasid, mida meie sõjaministeeriumi peale 

kulutame, et nende abil siis eriti meie ohvitser
konna palga- ja korteriolusid tõsta. Seda kin
nitas ühtlasi ka rahaminister oma eelarve-
kõnes. Selle vastu ei ole keegi saanud vaielda 
ega saagi vaielda. 

Rõhutan, meie võiksime siiski seda rahvus
likku nõuet rahuldada, et meie oma sõjaväe 
seisukorda parandame, kui meie sõjaministee
riumi eelarves katsume kokku hoida ja eriti 
tarvilikke summasid vabaks teha sihikindla 
kokkuhoidmise teel kaitseväe korralduse alal ja 
lihtsustamise teel sõjaväe majanduslikkude 
elundite või orgaanide kokkutõmbamise kaudu. 

Juhataja J. Z i m m e r m a n : Rkl. Tõ
nisson, Teie kõneaeg on täis, kuid järgmine 
sõnasoovija, rkl. Jaanis, on oma kõneaja Teile 
üle andnud. 

J. T õ n i s s o n (rhv): See oli minu lähte
koht : Meil on tarvis ohvitseride ainelist seisu
korda parandada, kuid rahasummasid meie 
suurendada ei saa, ja sellepärast peame kokku 
tõmbama! Kuid seal astub sõjaminister välja 
ja ütleb — ei, ei ole tehtud, ei taheta ka teha 
midagi selleks, et kokku tõmmata! Tema tä
hendab veel, olevat võimatu väeüksuste arvu 
vähendada, ei vähenda diviise ega ka teiste ük
suste arvu! (J. L a i d o n e r , põl: M i s T e i e 
h a k k a t e t e g e m a kahe d iv i i s i ga? ) ...Kes 
on öelnud, et tahetakse diviiside arvu vähen
dada ?! Kas mina olen sellest kõnelenud ? Kas 
üksi diviisid on väeüksused? Kas väeüksus
teks ei ole kõik väeosad, kellel on iseseisev 
majapidamine?! (J. L a i d o n e r , põl: Ja 
v ä h e n d a d a n e i d on h ä d a o h t l i k . ) ...Jä
relikult, — rääkida neist ei ole tarvilik?! 

Kui meil omal ajal, see on 1920. a., oli 
46 väeüksust, siis võidi asjatundjate seletust 
mööda neid vähendada. ( S õ j a m i n i s t e r J. 
S o o t s : Kes n e e d a s j a t u n d j a d o l id?) 
...Kas Teil seda väga tarvis teada on? (Sõja
m i n i s t e r J. S o o t s : Võ ib ol la , t a h a n 
j ä r e l e küs ida . ) ...Arvan, praegu pole sugugi 
tähtis neid nimesid üksikult üles lugeda. Iga
tahes olid seal peale sõjaministri veel diviisi
ülemad. ( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : Kes 
see s õ j a m i n i s t e r ol i?) ...Üks sõjaväelane, 
kellel samasuured teened kui Teil, härra Soots, 
kelleta Teie Viru väerinda poleks suutnud hoida 
ja kogu oma staabiga jalge alla oleksite jäänud! 
Seal olid veel kindralstaabi vanemad ohvitse
rid, niipalju kui meil neid sel ajal teenistuses 
oli, ja kõik peale mõne üksiku leidsid küsi
must arutades, et on võimalik väeüksusi vä
hendada. Mõned üksikud, nagu juba tähenda
sin, vaidlesid vastu, kuid kui küsimus põhja
likult läbi arutati, siis lepiti kokku ja võidi üht
lasi ühekorraga üle 3.000 hobuse sõjaväeosa-
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dest vabaks teha ja tööle saata, kuna ometi 
enne arvati, et seda ei võidavat! (Sõ j amin i s 
t e r J. S o o t s : K u u l g e , h ä r r a T õ n i s s o n , 
m i n a k ü s i s i n k i n d r a l T õ n i s s o n i l t 
j ä r e l e , ja t e m a ü t l e s , et n i i s u g u s t e s t 
k o k k u t õ m b a m i s t e s t ei o l e j u t t u o lnud . ) 
...Härra sõjaminister võiks parem sõjaministee
riumi arhiivist järele vaadata ja siis näha, et 
seal on olemas mitte ainult kavad, vaid juba 
Vabariigi Valitsuse otsus sõjaministri kavade 
põhjal! 

Igatahes on selge, et sel ajal asjatundjad 
väeosade kokkutõmbamisega nõus olid. Nüüd 
olen mina asjatundjatega rääkinud, ja need on 
kinnitanud, et sõjaväeüksusi võib tublisti kokku. 
tõmmata. Kui vaatame, kuidas meil on üksi
kutes linnades, kas Tallinnas või Tartus, ole
mas väikesed garnisonitaolised väeosad oma 
majapidamistega, või mõni väike hulgakene 
eriväge, siis peab igal niisugusel väikesel sõja
väelisel üksusel tingimata iseseisev majapida
mine olema. ( V a h e l h ü ü e p a r e m a l t p o o l t : 
T i n g i m a t a ! ) ...Jah, jah, vaadake aga ainult, 
kuidas selle „tingimataga" lugu on. Kui en
nem arvati, et ei saa rügementide arvu kokku 
tõmmata või vähendada, et rügemente patal
jonideks teha, nõnda et mobilisatsiooni kor
ral neid võidi rügementideks välja arendada, 
siis võidi pärast ka pataljonisid, kes iseseisvate 
väeüksustena tegutsesid, ometi kokku tõm
mata, ilma et neile oleks oma majapidamine 
jäänud. Kui üksikutes linnades on väikesi 
väeosasid, — kellele tahate teie siis selgeks teha, 
et võimatu on nende majapidamist nii korral
dada, et üks ühine majapidamine mitme üksuse 
jaoks oleks! (J. L a i d o n e r , põl: See on 
a b s u r d ! ) See on absurd, kui Teie Vene ja 
Prantsuse seisukohalt kõnelete, aga meie väi
kese Eesti riigi seisukohalt ei ole see nõnda. 
Kui asute Vene riigi seisukohalt selle küsimuse 
vaatlemisele, siis tundub see Teile absurdina. 
Teie teate, kuidas Venemaa korraldas. Seal 
oldi mõne väikese väeosa riietamise või varus
tamise kallal nõnda kaua ametis, et mõni teine 
riik selle aja jooksul kogu oma sõjaväe juba 
kindlalt ära varustas. Tema võis siis, kui mo
bilisatsioon tuli, 2—3 tunniga igale mehele 
komplekti riideid ja kogu varustuse kätte anda 
ja mehed ära saata. ( S õ j a m i n i s t e r J. 
S o o t s : J u s t ü m b e r p ö ö r d u l t p e a m e 
t a l i t a m a . N i i ei t o h i t eha , ku i Vene 
maal t e h t i . — J. L a i d o n e r , põl: M a ei 
r ääg i V e n e m a a , va id E e s t i s e i s u k o h a l t . 
V e n e m a a l ol i m o b i l i s a t s i o o n k u u 
aega. Ärge r ä ä k i g e V e n e m a a s t , ku i 
T e i e ei tea.) ...Mina tean ainult niipalju, 
et teisiti kui Venemaal on võimalik teha ja ka 
teisiti, kui meil senni tehtud. Kui teie sellesse 
süveneda tahaksite, siis peab see võimalik 

olema. Kui seal öeldakse, et ei saa, siis mina 
ütlen: peab! Ja mina loodan, et Riigikogu 
paneb surve peale, et peab, — muidu meie 
edasi ei saa! (J. L a i d o n e r , põl: Ei m o b i 
l i s e e r i R i i g i k o g u m e i e sõjaväge. ) ...Kui 
meil on nüüd ligi poolteist miljardit sõjaväe-
kulusid, ja siiski, — mitte mina üksi ei rää
kinud sellest, vaid sellest rääkis ka kindral 
Laidoner, meie sõjaväelaste, eriti ohvitserkonna 
seisukord on vilets, siis peame ometi abinõusid 
leidma, kuidas sellest viletsusest välja saada! 
(A. Jõeää r , stp: E n n e ajab sõ javäg i 
R i i g i k o g u l a ia l i . — J. L a i d o n e r , põl: 
M i s s u g u s e l p õ h j u s e l on T e i l õ igus 
a r v a t a n i i s u g u s t r u m a l u s t ? — Sõja
m i n i s t e r J. S o o t s : K u i s õ j a v ä g i ei 
o leks T e i d k a i t s e n u d , ei o leks Asu
tav K o g u s a a n u d k o k k u t u l l a . — A. 
Jõeää r , stp: Aga on h ä r r a s i d , kes 
seda r ä ä g i v a d . — J. L a i d o n e r , põl: 
T e i e ü t l e t e , et sõ javäg i p e k s a b R i ig i 
kogu la ia l i , k u i d a s j u l g e t e k õ n e l e d a 
n i i h a l v a s t i m e i e sõ javäes t . — A. Jõe 
äär , stp: On h ä r r a s i d , kes seda e t t e 
v a l m i s t a v a d . — J. L a i d o n e r , põl: T o o g e 
väl ja n e e d h ä r r a d , a n n a m e n a d k o h t u 
kä t te . ) 

J u h a t a j a J. Z i m m e r m a n : Palun 
rahu! Palun anda kõnelejale võimalus kõnet 
jätkata. 

J. T õ n i s s o n (rhv): Seisukord on niisu
gune, et meie ei saa öelda: meie sõjaväekorral-
duses muudatusi ette võtta on võimatu. Meie 
ei või jääda nende vanade korralduste otsa 
rippuma, mis nii vähese sihikindlusega on 
välja arenenud. Sõjaminister ise pidi tunnis
tama, et seljataguste asutuste korraldus ei ole 
tarvilikult välja arenenud. See tähendab ometi, 
et seda on võimalik ka teisiti välja arendada. 
Kellele tahetakse siin siis selgeks teha, et see 
õieti juhuslikult väljakujunenud kord meie sõja
väe seljatagustes asutustes paistab nagu mõni 
viimase mõistuse avaldus olevat! Kas siis 
tõesti tahetakse meid uskuma panna, nagu 
peaksime meie katsuma oma seisukorda riigi
kaitse alal sel teel parandada, et uusi maksu
sid peale paneme ja sõjaministeeriumi eelarvet 
veel suurendame!? Rahaminister ütleb, et 
riiklikust seisukohast ei või enam maksukoor
mat suurendada. ( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : 
Seda ei ole ka s õ j a m i n i s t e r n õ u d n u d . ) 
Sõjaminister jutustas täna, kuidas tema olevat 
vahvasti kaitsenud seisukohti, et ohvitseride 
palku tõstetaks, kuid Jaaksona valitsus, eriti 
rahaminister öelnud, et seda ei saa. Ta jättis 
ütlemata rahaministri selle põhjenduse, et meil 
ei ole allikaid, kust seda raha võtta! (Sõja-
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minister J. Soots: Mispärast siis 
minul t nõudsi te palkade kÕrgenda-
mist, kui terve vali tsus ja rahami
nister seda võimalikuks ei pidanud.) 
...Mina ütlesin seda, et teie oleksite pidanud 
kokku hoidma summasid, mis oleksid võinud 
minna ohvitseride olukorra parandamiseks! 
Seda ei ole teie teinud ja ei tahagi teha. Seal 
tuleb kokkupõrge, ja mina ei karda seda kokku
põrget mitte, vaatamata selle peale, kuidas teie 
mõtteosalised välja astuda julgevad. (M. Laar-
man, põl: Julge mees!) 

...Arg ei ole ma kunagi olnud. Kui teil 
oleks täna aega, võtaksin ma selle erakordse 
teadaandena päevakorda, aga et seda ei ole, 
siis teen seda lähemal Riigikogu koosolekul 
ja näitan, missuguste salasepitsustega on seal 
toime saadud, et mind teotada. Seal ei karda 
ma mitte midagi. Küll näeme, kes seal süüdi 
on ja kes on arg olnud. Need mehed, kes 
siin nii inetult on suud tarvitanud, peavad siis 
aru andma! (O. Pärlin, põl: Missugustest 
meestest Teie räägite?) ...Seal oli üks 
teie rühma juhtidest, kes täna nii inetult seda 
kordas, mis ta eile ütles, ja nende teotavate 
insinuatsioonide puhul näitan, kuidas asjad 
ennem on olnud. (A. Tupi t s , põl: Mis 
Teie eile tema kohta ütlesite?) ...Iga
tahes ei olnud mõõt veel täis, seal sünniks 
suurema mõõduga anda! (M. Laar man, 
põl: Ega teil juba puudus t ei tule, 
jätkub küllalt.) ...Teietaoliste jaoks jät
kub alati. 

Kuid seda ma ütlen, kui meie sellele lähte
kohale jääme, nagu peaksime võtma praeguse 
seisukorra, nagu ta välja kujunenud, ka edas
pidi aluseks ja ütlema, et ärge kõnelege sõja
väe puudustest ja ohvitseride palgaolude vi
letsusest, vaid makske juurde, muidu ässitate 
ja teete demagoogiat, kui meie sellele seisu
kohale jääme ja laseme asjaolusid nii edasi 
minna, nagu nad läinud on, siis on tagajärjed 
halvad! (M. Laarman, põl: Sellepärast 
peab ettevaatlik olema.) Kas arvate 
siis, et meil kuu peal elatakse? Kas arvate, 
et ei teata sellest, mis Tallinnas, mis Toom
peal sünnib!? Teie arvate, et kui Riigikogus 
sellest ei räägita, siis ka mujal seda ei tunta ega 
teata!? Teie võite julged olla, et Petserini 
ulatuvad kõik need jutud, kuuldused ja tea
ted, mis siin Tallinnas ümber keerlevad. 
(A. Tupi t s , põl: Kas Teie arvate, et 
rahvas ei tea, et käsite rahvast körti 
süüa. Aga mis Teie ise sööte?) 

Oh, igakord ei saa körtigi, vaid peab lep
pima leiva ja soolaga! Ja kui tarvis on, söön 
ka soola-leiba, aga kui tarvis ei ole, ei söö! 
Körti ei söö ma praegu mitte; kört teeb pak
suks. 

Kui nüüd arvatakse, et kui meie sumbu-
tame siin kõik need lood ära, siis on asi joo
nes, siis eksitakse väga! (O. Pärlin, põl: 
Miks Teie paremini ei teinud, kui 
valitsesite?) ...Noh, Teie mind küll kaua 
valitseda ei lasknud. Teie tegite kõik, mis 
võisite, selleks, et mind kukutada. Igatahes, 
mis mina teinud olen, seda ei ole mitte vähe. 
(M. Mart inson, põl: Ega seda hobusega 
vedada ka ei saa») Noh, Teie seda oma 
seljas muidugi ära ei vii!! 

On selge, et need puudused, mis inimeste 
meeli elevil hoiavad, kantakse laiali üle maa. 
Meie inimesed tunnevad olukorda üle terve 
maa. Eriti kõneldakse suust suhu ja kõnel
dakse kokku puutudes — liikuge ometi raud
teedel — kõigist riiklikkudest saladustest, mil
lega meil siin avalikult tegemist ei taheta teha. 
(O. Pärlin, põl: Seal kõneldakse härra 
Tõnisson' istki niipalju!) ...Noh, seda 
ma arvan, et teie sõprade hulgas seal palju 
vaeva nähakse; aga see mind ei eruta. Ja 
praegu ei ole kõne mitte minust, vaid lugu 
on nõnda, et kui meie tahame tõesti tarvilikku 
meeleolu alal hoida, mitte ainult valimisring
kondades, vaid eriti ka meie kaitseväe keskel, 
siis peame armuheitmata kinni võtma neist 
puudustest ja vigadest, mis meil on, et neid 
kõrvaldada. Ja alles siis, kui veendunud ollakse, 
et ei vaigita surnuks pahesid, et ei lepita pa
hedega, vaid tahetakse edasi minna ja paran
dada, siis kannatab inimene paljugi ära! 

Meie inimesed ei ole niivõrd naiivid, et 
nad nõuaksid parandusi üle öö, aga peab teada 
olema, mis ette võetakse; peab edu näha olema; 
peab tahet olema parandada, peab püüdu 
olema! Kui seda püüet meil oleks, siis ma 
usun, leidub ka teid ja võimalusi, kuidas kokku 
hoida rahvaväe korra lihtsustamise teel, kokku
tõmbamise abil jne. Ei saa meid rahustada 
sellega, kui kategooriliselt öeldakse: ei või, ei 
taheta! (J. Laidoner, põl: Mispärast 
ei või, kui teie tahate sõjaväge nõr
gaks teha ja kui Teie autori teet l ik
kudest all ikatest saadud andmete 
põhjal leiate, et ra tsaväeüksusel ei 
pea majapidamine ühes olema, siis 
on see absurd. Ta peab esimesel 
silmapilgul tarviduse korral välja 
minema ühes oma majapidamisega.) 
...Härra kindral, Teie ärge ikka nii kangeks 
minge! (J. Laidoner, põl: See ei ole 
minu arvamine, seda on juba sadade 
aastate eest nii mõeldud!) Meil on 
väeosad välja arenenud, mida enne ilmasõda 
olemas ei olnud: ei olnud siis soomusronge, 
ei olnud tankideosa jne. Ja kas teie tahate 
nüüd selgeks teha, et igal üksikul eriväeosal, 
mis meil välja kujunenud või alal hoidunud, 
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peab ka rahuajal täielikult oma majapidamine 
olema?! Kas meie peaksime meie oludes 
samasuguse organisatsiooni rahuajal looma, kui 
sõjaajal tarvilik on?! Meie peame oma väema-
janduse niisugusena korraldama, et iga väeük
sus oma tarbeid saab rahuldada ühest alli
kast, mis ligidal on. Missuguseid raskusi selles 
siis võib olla! ? Kui see nõnda on korraldatud, 
et sõjakorral varustusekohast erineb rakuke ja 
ruttu välja paisub terveks majanduslikuks or
ganisatsiooniks, mis eriväeüksusega koos te
gutseb, — kas see organisatooriline printsiip 
tõesti võimatu on?! Kui meil on üksikutes 
maakondades mitmed väikesed väeosad ühen
duses, siis ei või seal mingisugust raskust olla, 
et ühised depood ja ühised korraldused nende 
jaoks sisse seatakse. Siis meie lihtsustame asja
ajamist, vähendame ametnikkude hulka, vähen
dame vedusid, hoiame ruume kokku, jne. 
Aga kui sel puhul öeldakse, et sellega hävitame 
sõjaväe, siis on see nii apodiktlikult ja aprio-
ristlikult öeldud, et see mind veenduma ei 
pane. 

Edasi, mis puutub sõjaväe korraldusesse, 
siis võib öelda, meil seati omal ajal üles rah
vaväe põhimõte, et rahvas peaks end orga
niseerima hädakorral. Nimed on muutunud, 
aga põhimõte ei tohi muutuda. 

Kuid mis meie näeme? Näeme sõjaminis
teeriumi tegelaste erilist püüet eraldada sõja-
väekorraldusi võimalikult meie kodanikkude 
elust. Teie teate, kuidas paari aasta eest võit
lus käimas oli Tartu ülikooli ja sõjaministee
riumi vahel erisõjaväehaigemaja avamise asjus 
Tartus. Ülikooli valitsus seadis Maarjamõisa 
väljale sisse eeskujuliku kliiniku ja ütles: „Meil 
on väga tähtis, et meil rohkem tegemist oleks, 
nii arstlikul personaalil kui ka teistel inimestel, 
sest meie saaksime rohkema tegutsemise teel 
ka haigemajade korraldust paremini läbi viia 
ja üliõpilastele võimalust muretseda õppimi
seks. Sellepärast pandi ette, et sõjaväelased 
oma arstipersonaaliga ühineksid selleks, et 
Tartusse ülikooli kliinikusse ka sõjaväelased 
ravitsemisele võetaks ja sõjaväearstid töötaksid 
ühes eraarstidega. Näidati, kuidas selle juures 
saadakse ka maakonna ja linna nõudeid tervis
hoidlikul alal palju edukamalt ja odavamalt 
rahuldada. Ühtlasi rõhutati, et sarnasel korral 
õpiksid ka teised arstid sõjaväearstidega koos 
veel eriti tundma, mis tarvis on sõjaväearstile. 

Siis aga raiuti sõjaministri poolt vastu kui 
rauda ja rõhuti läbi, et Tartusse asutati eri
sõjaväehaigemaja, ehk küll sõjaminister täna 
tunnistas, et sõjaväelaste arv haigemajas väike 
on. Kõigile on teada, et selles kallilt sisse
seatud eri-sõjaväehaigemajas haigete hulk võrd
lemisi väike on. Teiselt poolt nõuab suur 
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arstipersonaal, põetajate hulk ja kogu erihaige-
maja ülespidamine suuri summasid, mis suu
remalt osalt kõik oleksid ära jäänud. Siiski 
rõhuti see läbi. Ja kes tahab siin ütlema tulla, 
et ülikooli seisukoht vildak oleks olnud!? 
( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : N a d ise ü t 
l e s id pä ra s t . ) ...Kui Vabariigi Valitsuses 
asi oli juba otsustatud, — mis teie siis arvate, 
kas seal ülikooli poolt streik oleks pidanud 
tulema!? ( S õ j a m i n i s t e r J. S o o t s : Ei 
o l n u d n õ n d a , o l id k o m m i s j o n i d ja 
ü l i k o o l i es i ta jad . ) ...Kommisjonides olite 
teie. Ja nagu ma eile tähendasin, on kommis
jonid ka „prefektid" läbi viinud, aga ega see 
ei tõenda, et ka see õieti on tehtud. (Sõja
m i n i s t e r J. S o o t s : I g a t a h e s seal o l id 
p a r e m a d a r s t i t e a d u s e t u n d j a d ku i 
Te ie . ) ...Ja muidugi, aga mina ei kõnele 
arstiteaduse seisukohalt, vaid ma kõnelen sõja-
väeasutuste organisaatorilisest seisukohast! 
( V a h e l h ü ü e s õ j a m i n i s t e r J. Soots ' i 
pool t . ) ...Ma ei hakka praegu Teie vahel-
hüüete peale üksikasjaliselt vastama, aga et 
Teie mind arstiteadlaseks tahate teha, selle 
vastu mina protesteerin. Ja et Teie sellelt 
seisukohalt julgete kõneleda, siis arvan mina, 
meie oleme selles asjas mõlemad võhikud! Nii 
jätame parem selle aine, sest mina jutustan 
siin seda, mis Tartu ülikooli juhtivad tegelased 
omal ajal sellest seletasid. Sellest ei ole midagi 
ümber lükatud. Tagajärg on aga see, et meil 
sõjaministeeriumi eelarve sedavõrd rohkem 
koormatud on. Ja ülikooli valitsuse seisukohalt 
rõhutatud tõsiasi on tähelepanemata jäetud, et 
kui sõda tuleb, ega siis vähearvulised sõjaväe
arstid üksi ei saa ei tea kui palju ära teha, ja 
siis meie peame ometi kõik oma arstid ja 
haigepõetajad mobiliseerima! Mida ligem oleks 
side olnud sõjaväearstide, tsiviilarstide ja üli
kooli professorite ja arstiteadlaste vahel, seda 
edukam oleks nende ühine töö olnud häda
ohu korral! (A. Jõeää r , stp: H ä r r a d 
k i n d r a l i d a r v a v a d t e i s i t i . ) 

Teiselt poolt on Tallinna linn hädas. Ni
melt on keskhaigemajas sünnitusosakonnas olu
kord nii hirmus, et kui teie seal oleksite käinud, 
siis teil karvad püsti tõuseksid. Viimastel aas
tatel mina seal ei ole käinud, aga ennemalt 
olen seisukorda seal näinud. Seal on nii kit
sas, et sünnitajad koridorides lamavad, elu 
hädaohus — kultuurivastane karjuv seisukord! 
Linna keskhaigemaja juhatus seletab, et ehk 
tema küll katsus ruumisid laiendada, aga on 
seal tal raskusi mõnda maja, mis tarvilik oleks, 
Punase Risti tegelaste käest kätte saada. Mis 
meie aga näeme? Meil asutati siin sõjaväe-
haigemaja, tõesti uhke ja ilus. Kas teie jälle 
arvate, et mina ässitan või kade olen selle peale ? 
Kuid öelge ometi, kui teie tõesti tahate asja 
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õiglaselt hinnata, — kas siin neid uhkeid 
ruume ainuüksi meie sõduritele ja ohvitseri
dele vaja on ja kas seda ei võiks kasutada sõja
ministeerium ühes linna omavalitsusega ja kui 
tarvis, koos tervishoiu peavalitsusega ?! Missu
gust raskust see sünnitaks, kui neid ilusaid 
koridorisid kasutataks ära ka teiste poolt?! 
Kas meie sõjaväelased, kes rahva pojad on, 
kes peavad rahvaväge esitama, rahvaga ühes 
peavad välja minema, kas need ei tohi koos 
lamada haigetena tsivilistidega, — kodanikku
dega ?! Kui meie ära kasutada saaksime ühes
koos kõiki neid asutusi, mis eeskujulikud ja 
tehniliselt varustatud on!? (Sõjaminis ter 
J. S o o t s : Mis s õ j a m i n i s t e e r i u m häs t i 
sisse seab, see võetakse ära.) ...Kui 
sõjaminister nii oponeerida katsub, siis mul 
võtab see nagu jõu ära. Kui ma vastata tahak
sin, siis annan ma tublisti, aga siis öeldakse 
jälle: jämedaks läheb vanamees! Kuid mina 
ütlen: kui nüüd sõjaminister ei suuda süve
neda rohkem sellesse ainesse, siis see näitab, 
et temast uuendajat ka teistel aladel ei saa! 
Ütleksin: kes siis tahab midagi ära viia!? 
Tahetakse ainult, et sinna tuleks rohkem ini
mesi, kes abi saaksid! Sõjaväearstidel oleks 
siis palju rohkem tegemist, nad ei täidaks siis 
ainult vormilikult oma kohust, neil oleks tege
likult tööd, nad areneksid, kasvaksid ja tõu
seksid oma teadmises a oskuses. Aga eriti: 
meil oleks suur summa kokku hoitud, hai
ged maksaksid suure osa selle sõjaväehaige-
maja kulusid. Ja aitaksid, võib olla, arstiper-
sonaalile korteriraha maksta, tervishoiu ohvit
seride seisukorda parandada jne. Kas see 
kellelegi viga teeb? 

Siin aga on otsekohene tung eraldada rah
vaväge ja teda nagu isoleerida rahvast. See 
on täiesti vale printsiip, vale siht, rahvuslikult 
hädaohtlik siht! (Sõjaminister J. Soots: 
See Teie kõne on rahvusl ikul t häda
ohtlik.) Noh muidugi, ässitus ja suur ässi
tus !! Kui Teie sõjaväega ähvardate, siis Teie 
sõjaväe nimel ei kõnele! (Vahelhüüded, 
müra paremal pool. A. Jõeäär, stp: 
Varsti antakse sõjakohtu alla. J. Lai
doner, põl: Sealt poolt ähvardatakse,— 
näitab pahemale poole. — Vahelhüü
ded paremal t poolt. Müra. M. Laar-
man, põl: Kuulake!) Mina ei ole seda kuul
nud, ega ei taha kuulda, mis teie siin karjute. 

Juhata ja J. Z i m m e r m a n : Härra 
Laarman, ma palun rahu! 

J. Tõnisson (rhv): Minul on selge 
seisukoht: kül head tahtmist, püüet ja oska
mist on, siis saab isegi meie väikestes oludes 
suuri summasid kokku hoida sõjaministeeriumi 
arvel ja neid kokkuhoitud summasid võime 

siis ära kasutada selleks, et ainelist seisukorda 
sõjaväes parandada. Kuid mitte ainult palgaolu
de ja korteriolude parandamise poolest ei ole siin 
võimalus olemas, vaid parandada võidaks veel 
muidki asju. Kui meil siin üht ja teist asja 
katsutakse üsna kenasti sisse seada, olgu need 
üksikute sõjaväeametnikkude korterid ja teised 
asutused, siis küsime teisest küljest — on see 
jälle ässitus? — kuidas näevad muuhulgas 
välja sõjaväekasarmute väljakäigukohad? (Sõ
jaminister J. Soots: Linna kasarmutes , 
Teie kiidate neid omavalitsusi. Aga 
nad ei paranda!) Kõik kasarmud ei ole 
linna käes. Ja kuigi nad oleksid linnade käes: 
kui tarvis on, siis antakse kas või laenu linna
dele, et niisuguseid olusid parandada! Paar-
sadatuhat marka kulub ainult ära, et käima 
panna bioloogilisi filtreid, kui on mustavee 
äravool olemas. Kui tõesti tahtmist on, kas 
see siis võimatu oleks olnud sarnast parandust 
isegi väiksemates linnades läbi viia? 

Sõjaminister ei ole ka ümber lükanud minu 
andmeid sõjaväelase korteri parandamisest, kus 
minu endiste teadete järgi pidi 8 tuba olema; 
ma lepin ka 6-ga. (Sõjaminister J. Soots: 
Ei noh, kui sahver ja köök ja vanni
t u b a juurde arvata, saab rohkem.) 
Noh vaadake, Teie rühma häälekandja sele
tas, minul olla 10-toaline korter. Seal on ka 
mitmed ruumid, mida ei nimetata, ühes arva
tud. (J. Holberg, põl: Teil omal on 
mitu korter i t , Tal l innas ja Tartus . ) 
Noh, Teie tahaksite sinna küll sisse asuda, aga 
ei saa! Mina ei ole lõbu pärast siin Tallinnas. 
Ja et ma peaksin Tartus oma korteri ära likvi
deerima ja siis härra Holberga taolistele sõp
radele andma, seda ma ei mõtlegi! (Vahel-
hüüe paremalt poolt : 5 miljonit!) 
...5 miljonit, — selle järele nilpsate küll keelt, 
aga ei saa ka midagi. (Vahelhüüe pare
malt pool t : Teie e l a t evõõras t rahas t . 
J. Holberg, põl: Maksate suure palee 
eest üür iseaduse alusel nalja hinna. 
M. Martna, stp: J. Holbergale, põl: K a s 
Teie ei tahaks ära põletada?) Mis, kes 
elab võõrast rahast? See oleks vast küll spet
sialist niisugustes asjades, aga ta väljendab en
nast halvasti, nii et ma temast hästi aru ei saa. 

Üks asi on igatahes selge: kui meil on 
600.000 marka antud korteri remondi peale, 
siis jäetagu selle peale 500.000 marka ja võe
tagu 100.000 ja pandagu kasarmus bioloogiline 
filter käima. Arvan, seal on ühekorraga õhk 
teine; samuti ka meeleolu teine! 

Üksikasju ei hakka ma siin nimetama, kuid 
kuuldavasti on parandusi ja remonte korterite 
alal korda saadetud selle abil, et on tarvilikuks-
tunnistatud asju ostmata jäetud. Öeldakse, 
et seal on raudkappidest osa ostmata jäetud. 
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Arvan, et seal sarnasel korral otstarbekohasest 
eelarve täitmisest juttugi ei või olla. Kui ots
tarbekohaselt kulutatud summasid otstarbe
kohaselt kokku hoitaks, saaksime väga palju 
parandusi läbi viia! 

Sellelt seisukohalt ei saa ma sellega leppida, 
mis härra sõjaminister meile on jutustanud 
esituse alalt. Ei ole mina autospetsialistide 
hulgas olnud ja ma ei tee sellest sõjaministri 
suhtes sugugi eriküsimust, aga ma juhtisin 
tähelepanu sellele, et parema korralduse teel 
saadakse liikumisabinõude poolest ka vähemate 
kuludega toime. Teisal on autosid sõjaminis
teeriumil õppeotstarbeks, aga sõitude jaoks 
kasutatakse teisi võimalusi odavama korral
duse teel. 

Esituse alal peaksime meie aga tõesti re
visjoni läbi viima. Ei ole mina mitte niisugune 
ilmaparandaja, kes nõuaks, et igaüks pangu 
kotiriie selga ja pangu omale tuhka pähe. Kel 
võimalik on elada, see elagu, aga kui meie 
riigil ja rahval oma majapidamise alal kitsas 
käes on, siis ei saa teisiti, kui hoiame kokku 
ka siin! Inglismaal on rahvas kõige rikkam, 
riigi majapidamine äärmiselt võimukas, aga kui 
seal esituse otstarbel toime pannakse „garden-
party" või võetakse külalisi vastu, kas Teie 
siis arvate, et siis on tarvis õhtuid istuda kaetud 
laual ? Õieti on seal sarnasel puhul nagu rah
vaste rändamine, kus külalised ruttu pere
mehest mööda lähevad, tervitades ja vastu-
tervitust saades. Kogu söömine ja joomine 
on seal kõrvaline asi, nii et selle peale keegi ei 
vaata. Omal ajal, see oli 16 aasta eest, oli mul 
võimalik Rootsimaal üleilmliku karskuskon-
gressi puhul Rootsi kuninga „gardenparty'l" 
olla. Kas Rootsi oli vaene, aga ei olnud seal vastu
võtmisel küllust näha. Meie vastuvõtted on 
palju küllalisemad. Kellele meie siis tahame 
selgeks teha, et meie ei või väljamaalasi liht
samalt vastu võtta?! Mis jaoks on meil tar
vis neid kulukalt vastu võtta? Kes siis meile 
seda pahaks paneb, kui meie serveeriksime 
rohkem ainult teed võileibadega ja võib olla 
kookidega, selle asemele, et neli kunni viis 
sööki anda ? Minu arvates on ka siin võimatu 
öelda: „Meie ei saa". Vaid siin on võimalik 
öelda: „Peab!" (Vahelhüüe keskelt: 
Teie räägite nii, aga teete teisiti.) 
Noh, ütleme, kui mina oleksin nii süüdlane, 
mis Teie siis sellega peale hakkate, et võiksite 
öelda, Teie ei teinud õieti! Tehke siis teie! 
(Sõjaminister J. Soots: Noh, meil 
ikka paremini teh tud! M. Mart inson, 
p õ h H a l b a eeskuju andsi te küll.) Kõigil 
neil aladel ei ole sugugi võimatu muudatusi 
ette võtta. Nii kategooriliselt kõike maha 
eitada ei saa. 
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Kui ma neist võimalustest siin olen kõne
lenud ja soovitanud neid käsile võtta, siis ei 
tohi ometi siin tulla ütlema, mina ässitavat 
ja tegevat demagoogiat. Keda mina siin tahan 
ässitada! Kas mul siis tõesti paremat ei ole 
teha, kui mõnda väikest salka ohvitserisid mee
litada? Nii mõistmatu ma ometi ei ole, et 
ma sarnasel kujul hakkaksin demagoogiat te
gema. Tean, et Tallinna lehed kõik mulle 
kallale kipuvad, mind teotavad. Las' nad seda 
teha! 

Ettetoodud seisukohtadest välja minnes 
pean mina ütlema, et meie ei saa muidu hak
kama, kui meil peab olema tahe — kokku 
tõmmata, kus see võimalik on. (O. Köster, 
as: Sõjaväes teie nüüd korda ei tunne, 
seal tuleks Teid paariks päevaks 
püss ia l la panna.) ...Noh, ega ma sõjaväe 
korrast siin ei kõnele, siis ei laseks teie mul 
küll suud lahti teha, aga ma kõnelen üldise 
kokkutõmbamise seisukohalt. 

Meie peame kokku tõmbama ka oma 
ametnikkude hulka. Kuid mitte nii, et meie 
neile ainult kolme kuu palga ette maksame. 
Sel viisil suurendame meie ainult enda tööta-
tööliste hulka. Teistel maadel tarvitatakse siin 
niisugust teed, et kui koht ära kaotatakse, siis 
maksetakse inimestele veel 2—3 aastat palka 
järele. . . 

Juhataja J. Z i m m e r m a n : Kõneleja, 
Teil on veel 2 minutit aega. 

J. Tõnisson (rhv): ... ja ma arvan, kui 
teie ka hakkaksite nii tegema, siis ei oleks ka 
ametnikkude kokkutõmbamiste vastu kellelgi 
niipalju öelda, nagu praegu, kus iga inimene 
kardab, et kui ametnikke vähendama haka
takse, siis ta kohast ilma jääb ja lendab uulitsale. 

J u h a t a j a J. Z i m m e r m a n : Faktiliseks 
märkuseks on sõna rkl. Laarman'il. 

M. L a a r m a n ( p õ l ) : Rkl. härra Tõnisson 
tähendas, et ta 1905. aastal mind Vene või
mude käest olla „välja käristanud". Ma arvan, 
et ta siin veidi eksinud on, sest ma ei ole kunagi 
Vene võimude käes olnud; ja siis oleks ka 
ainuke järeldus see, et mind nende käest kui
dagi välja käristada ei saanud. (J. Tõnisson, 
rhv: Ega Teie ei olnud, aga Teie 
kartsite.) 1905. a. lõpul sõitsin ma Peeterbu-
risse ja pärast olin Soomemaal, nii et minu 
vastu ei ole Vene võimudel midagi olnud, ega 
minul ei ole mingisuguseid konflikte nendega 
olnud. (J. Tõnisson, rhv: Pärast 28. ja 
29. novembri t oli te ju hädas.) Nii et 
härra Tõnisson'i jutt jällegi üks väljamõeldus 
on, nagu muud. 
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Juhataja J. Z i m m e r m a n : Faktiliseks 
märkuseks on sõna rkl. Laidoneril. 

J. La idoner (põl): Lugupeetud rahva
saadikud! Siin on toodud asjatundjate arva
mist, et ratsaväe- ja üksikute jalaväeosade ma
japidamiste üksusi võiks ühendada. Kui nii
sugune arvamine on, et ratsaväge võiks kelle
gagi ühendada, siis on see sõjateaduse seisu
kohalt absurd, sest et ratsavägi peab alati esi
mesel silmapilgul valmis olema oma terves 
koosseisus välja astuma. Jalaväe mobilisatsiooni 
kohta võin tähendada, et Venemaal oli jalaväe 
väljaastumiseks mõnes sõjaväeosas kõige ru
tem 3 päeva, aga seal oli ka kohapeal juba 98% 
koosseisust, kuna meil on mõnes üksikus väe
osas, see ei ole kellegi saladus, 30—40%-ti ja 
suuremas osas 15% koosseisu kohal, ja meie 
terve sõjavägi peab õiguse pärast 3 päevaga 
üksikute väeosade kaupa valmis olema. Sel
lest siis näete, et meie mobilisatsioon on soo
tuks teine, kui Venemaal ja nõuab palju kiire
mat tööd ja sellepärast üksikute sõjaväeosade 
majapidamise ühendamisest ei või meil juttu 
olla, see pikendaks mobilisatsiooni kiirust. 
Siis tahan mina veel tähendada härra Jõeäär'ile 
vahelhüüde peale, et meie sõjavägi tuleb Riigi
kogu laiali ajama, et mina arvan, et meie sõja
vägi seda ei tee ja et see on samasugune väide, 
nagu oli enne 1. detsembrit, et valged kindra
lid tulevad siia revolutsiooni tegema, aga vaat', 
hädaoht tuli hoopis teiselt poolt. Kas nüüd ka 
nende sõnade järele ei tule hoopis teiselt poolt 
hädaohtu oodata. 

Juhataja J. Z i m m e r m a n : Faktiliseks 
märkuseks on sõna rkl. Jõeäär'il. 

A. J õ e ä ä r (stp:) Ma pean tähendama, 
lugupeetud rahvasaadikud, et ma sarnast üte
lust, et Eesti sõjavägi tuleb Eesti Riigikogu 
laiali ajama, mitte ei ole tarvitanud. Teie 
ei ole minu vahelhüüdest nähtavasti aru saa
nud ja võite pärast stenogrammidest vaadata, 
mis mina ütlesin. Aga ma võin ainult üht öel
da, et mitmes riigis, kus sõjavägi samuti kui 
meil, demokraatlikku korda peaks kaitsma, on 
tõepoolest mitmed kõrgemad sõjaväelased, 
kindralid, sõjaväge selleks tarvitanud, et tema 
abil demokraatlikku korda kukutada, j a ma arvan, 
kui seda meil senni veel sündinud ei ole, siis 
peaasjalikult sellepärast, et meie Eesti sõdurid 
sarnase teo peale välja ei lähe. Sellepärast, et 
nemad on rahva seast tulnud. (J. Laidoner, 
põl: Kes nad on, nimetage nime?) 
Ka meie kõrgemate sõjaväelaste seas leidub 
mees, nii kui ma vahelhüüdes tähendasin, ja 
ma kinnitan seda veel kord, kelle ideaal on 
meie demokraatlikku riigikorda kukutada, ja see

sama härra on nüüd valitud Pariisi, et seal uut 
Vene keisrit valida, ja see on kindral Bajov. 
Tema kätte oli Eestis usaldatud kõrgemate 
sõjaväelaste õpetamine. 

Juha ta ja J. Z i m m e r m a n : Väljaspool 
järjekorda on sõna härra sõjaministril. 

Sõjaminister J. Soots: Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Ma juba vastasin härra 
Tõnisson'i kõne peale, ja ma pean ütlema, et 
härra Tõnisson'i uus kõne uut juurde toonud 
ei ole. On arusaadav, et inimeste mõtted mit
mes asjas lahku lähevad. Ma olen huvitusega 
kuulanud, kuidas kaks juristi või jälle kaks 
arsti eneste vahel vaidlevad. Sarnased vaid
lused on väga õpetlikud. Niisamuti loeme ka 
ajalehest, et mõned tuntud kindralid vaidle
vad mitmesuguste sõjateaduslikkude küsimuste 
üle. Sarnased asjad on minule alati äärmiselt 
huvitavad ja õpetlikud lugeda. Aga kui haka
takse vaidlema, eitades elementaarseid sõja
väelisi põhimõtteid, siis peaks küll ütlema, 
et tutvunege ometi enne elementaarsete sõja
väe organisatsiooni põhimõtetega ja siis alles 
hakake rääkima, sest muidu ei saa teiega üldse 
vaielda. Selle kohta, mis siin härra Tõnisson 
ette tõi, ütlen, et sõnu „demagoogia ja ässi
tus" mina ei tarvitanud kogu härra Tõnisson'i 
kõne kohta, vaid selle osa kohta, kus ta rääkis 
uhkusest ja hiilgusest kõrgemate sõjaväelaste 
juures, nende esituskorteritest ja nende sõja
väelastega kõrvu seades nooremaid ohvitsere, 
kes olla majanduslikult raskes seisukorras. Vaat' 
niisuguse kõrvuseadmise ja nende valeandmete 
toomise kohta kõrgemate sõjaväelaste esitus-
korterite asjus ütlesin mina, et see on ässitus, 
ja seda ma tagasi ei võta. (J. Tõnisson, rhv: 
Hinnast ma ei ole kõnelenud!) Selles ep' 
see viga seisab, et Teie tõite harilikud korterid 
ette, nagu hinnata esituskorterid, kuna nende 
korterite eest maksetakse, nii et need ei ole 
sugugi esituskorterid, vaid on harilikud elamis-
korterid. Ka noor ohvitser võib sarnast kor
terit saada, kui ta aga raha ära maksab. Mina 
tõin Teile täna andmed ette, et meil elavad 
ka noored ohvitserid ja isegi üleajateenijad 
riigi korterites, kuid maksavad muidugi selle 
eest. (J. Tõnisson, rhv: Mina kõnele
sin sellest, kui pa l ju seal kulutatud 
on.) Mida Teie rääkisite? (J. Tõnisson, 
rhv: Missugused summad sinna sisse 
on pandud?) Kuhu, kas Toompea korte
risse või? Mis sinna sisse ikka on pandud, 
on tehtud harilik remont. (J. Tõnisson, 
rhv: Kuussada tuhat!) Nõndaviisi. Minu 
teada sinna nõnda palju küll sisse pandud ei 
ole, aga kui üle 20 aasta tehakse ühele majale 
kapitaalremont, siis nõuab see muidugi suuri 
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kulusid. Teie pidage ometi meeles, et meie 
harilikud vanad majad ei ole remonti näinud 
ei ilmasõja ega ka vabadussõja jooksul. 

Mis puutub mobilisatsioonisse, siis on siin 
juba kindral Laidoner sellest osast rääkinud, 
mina tahaksin siin veel niipalju öelda, et meie 
mobilisatsioon ei ole mingi Vene mobilisat
sioon ega ka väljamaa mobilisatsioon, vaid ta 
peab palju parem olema, sellepärast et välja
maal ei tule mobilisatsiooni ajal sõdida, aga 
meil ei ole tagatisi, et meid lastakse mobilisat
sioon lõpule viia, vaid meie, võib olla, oleme 
sunnitud mobilisatsiooni ajal sõda algama ja 
sellepärast on ta meil raske ja peab palju rutu
liseni olema, kui kuskil mujal. Selle tõttu 
peab olema meil ka sõjaväe organisatsioon eri
liselt korraldatud, sest sarnane organisatsioon, 
mis kõlbab teistes oludes, meie oludes ei kõlba. 

Mis puutub kokkutõmbamistesse, siis härra 
Tõnisson oma viimases kõnes katsus viia oma 
soovitatud kokkutõmbamisi nüüd juba selja-
taguste asutuste peale, mille kohta mina juba 
ennem tähendasin, et seda ka minu arusaamise 
järgi on võimalik teha. (J. T õ n i s s o n , rhv: 
A m e t n i k k u d e ja t e i s t e a rve l ! ) 

Mis aga puutub sõjaministeeriumi tungisse 
eralduda, siis minule näib, et see väide on 
liialdus ;;a põhjeneb mõnele faktile, millest 
kõneleja aru ei ole saanud. Näiteks Teie rää
kisite Tartu ülikoolist ja sellest, miks meie ei ole 
sõjaväelaatsaretti ühendanud ülikooli hai
gemajaga. See küsimus on ju vana ja likvidee
ritud. Mina tuletan meelde, et omal ajal tõs
teti samuti küsimus üles, kas ei saa sõjaväe 
tervishoiu valitsust likvideerida ja ühendada 
teda tsiviil tervishoiu valitsusega, nii et ka 
haigemajad, arstid ja haiged ühte koondataks, 
et oleks võimalus ühiselt ravitseda. Sõjami
nisteerium jällegi, välja minnes mitte niipalju 
rahuaja, kui just sõjaaja nõuetest, oli selle 
vastu, ja selle küsimuse lahendamiseks moo
dustati erikommisjon ülikooli esitajast, ter
vishoiu peavalitsuse esitajast, Punase Risti esi
tajast ja sõjaväe tervishoiu valitsuse esitajast. 
Ma tuletan meelde, et ülikooli poolt oli just 
dr. Konik see esitaja. Ja kui see küsimus aru
tamisel oli, siis lõppude-lõpuks jõudsid kõik 
ühele otsusele, et sõjaväel peab ikkagi olema 
oma tervishoiu valitsus ja oma haigemajad. 

Mis puutub eriti Tartu sõjaväehaigema-
jasse, siis seal õieti haigemaja ei olegi, yaid on 
diviisi laatsaret, ja selle pidamise tunnustas 
ka ülikool tarvilikuks. Mitte just küll selle
pärast, nagu ei saaks rahuajal neid haigeid, 
kes seal ravitsusel, mujal kuskil ravitseda, vaid 
peaasjalikult sellepärast, et sõjaajal tuleb nii-
kui-nii diviisi sidumissalk ja diviisi laatsaret 
moodustada, ja kui selleks algrakukest rahuajal 
valmis ei ole, siis on mobilisatsiooni ajal 

seda raske teha. Sellepärast arvati ikkagi tar
vilikuks laatsaret eraldi pidada. Ma rõhutan 
veel kord, et see asi on juba otsustatud, siin 
on ühele arusaamisele jõutud, nii et nüüd 
uuesti jälle sellest vanast asjast rääkima hakata 
on täiesti ülearune. 

Mis puutub kasarmutesse, nagu poleks ka
sarmutes väljakäigukohad korras, siis kahjuks 
pean mina tunnistama, et on nõnda. On nii
sugune kord, et sõjaministeerium maksab lin
nale korteriraha Riigikogu poolt vastuvõetud 
tabeli järgi, ja linn peab kõik need remondid, 
mis seal tarvilikud, tegema. Linn seda ei 
tee, ja ega siis ometi sõjaministeerium ei saa 
oma raha eest linna majasid ümber teha, sel 
ajal, kui linn siin peremees on ja selle üüri
raha eest, mis talle antakse, seda ei tee. 

Mis puutub raudkappide ostmise raha teis
teks otstarveteks üleviimisesse, siis pean ütlema, 
et on niisugune juhtumine olnud, kus sõja-
nõukogu, temal on seaduse järgi Õigus ühest 
literast summasid tarviduse järgi teise üle viia, 
seda ka on teinud. Kuid raha, see ei ole 
kaotsi läinud, vaid see on siiski läinud teiste 
sõjaministeeriumi tarviduste peale, ja seda on 
tehtud seaduslikus korras. 

Lõpuks ma tahaksin vastuvõtmiste kohta 
tähendada, et härra Tõnisson siin alla kriip
sutas, et väljamaal on vastuvõtmine lihtne, et 
on tarvis ka meil nõnda teha. Kuid mul oli 
rääkimine ühe Inglise ajakirjanikuga, kes oli 
härra Tõnisson'i juures külas käinud, ja tema 
ütles härraTõnisson'i kohta umbes nõndaviisi: 
See inimene on väljamaal — Euroopas käinud, 
inimene on euroopaliku hariduse saanud, aga 
kutsub diner'le ja ei anna veinigi. (J. T õ 
n i s s o n , rhv: W i l s o n v õ t t i s a i n u l t p i i 
maga vas tu . ) Kui inimene ise ei joo veini, siis 
see veel ei tähenda, et ta ka eurooplasele, kelle 
ta oma juurde külla kutsus, ei pea veini pak
kuma. Kui ta enese juurde eurooplase kutsub, 
siis peab ta teda ka euroopalikult vastu võtma. 
Sellest ma järeldan, et kui juba väljamaalase 
vastu võtad, siis võta nõnda vastu, nagu Eu
roopas vastu võetakse, aga tuleb välja, et härra 
Tõnisson on teisiti teinud. ( V a h e l h ü ü e 
J. T õ n i s s o n ' i , rhv pool t . ) Ma arvan, Inglise 
ajakirjanik pidi teadma, kuidas Inglismaal vas
tu võetakse ja see ei olnud nõnda lihtne, kui 
seda härra Tõnisson arvas. 

Mis puutub sellesse, nagu härra Jõeäär siin 
ütles, et sõjavägi ajab Riigikogu laiali, siis on 
need niisugused jutud, mida omal ajal kom
munistid, Reinkubjas ja teised siin laiali lao
tasid. Ma tuletan meelde, et vabadussõja ajal 
just sõjavägi ja sõjaväejuhid need olid, kes selle 
eest hoolitsesid, et Asutav Kogu võiks kokku 
tulla ja oma tööd teha. (A. J õ e ä ä r , s tp: M i s 
jaoks me ie s i is o l e m e s õ d i n u d , ku i 
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mit te Ees t i riigi loomisek s.) Riikisid võib 
mitmel viisil luua, aga Eesti sõjaväelased arva
sid, et just sedaviisi Asutava Kogu kaudu peab 
riik loodama. Ma olen kindel, et Eesti sõjavägi 
ka tulevikus oma ülesannet täidab. (Käte-
plagin.) Rahvaesitus on alati rahvaesitus, 
olgu kuidas ta on, ja Eesti sõjavägi kaitseb 
alati oma rahvaesitust. 

L.Johanson (stp): Austatud Riigikogu 
liikmed! Hulk aega on arutatud sõjaväeküsi-
musi ja on püütud üks teisest mitte aru saada. 
Õieti lõpetaski härra sõjaminister oma kõne 
sellega, et ta püüdis suhu panna minu rühma
kaaslasele sõnu, mida ta ei ole öelnud. (J. Lai
doner, põl: Mis ta siis üt les? — Vahel-
hüüe A. Jõeäär'i, stp poolt. — J. Lai
doner, põl: Teie ei rääkinud seda, mis 
Teie valetate.) Keegi ei kahtle selle juures, et 
Eesti sõjavägi on rahva sõjavägi, ja keegi ei ütle 
ka, et Eesti sõjavägi oleks ühe rühma teenistuses. 
Eesti sõjavägi on olnud rahva teenistuses ja 
rahva teenistuses olles on ta oma kohuseid 
korralikult täitnud, isegi suure jõupingutusega. 
Ei ole mingit põhjust arvata, et see kunagi tei
siti saab olema. Ma ei usu ka, et need 4 saa
dikut, kes siit Eesti pinnalt Pariisi sõidavad 
keisrit valima, et neil ka selleks mingit mõju 
oleks. Seda mõju neil ei ole. Eesti rahvas on 
ju demokraatlik rahvas, ta seisab koos ainult 
demokraatiast ja see teisti siin olla ei võigi. 
Kui kellegi peale Eestis loota võib, siis minu 
arusaamise järgi kõigepealt just sõjaväe peale, 
seda näitas ka 1. detsember. Mina olen kuu
lanud neid aruandeid, mis on antud pärast 
1. detsembrit ja seal on aruandjad kõrgemad 
sõjaväelased näidanud, et sõjaväelased ei te
gutsenud alati ülemuse käsul, vaid tihti väik
sema ülemuse käsul, selle ülemuse käsul, kes 
samasugune rahvaväelane on kui ta ise, näiteks 
veltveebel jne. Pealegi ei saa meie sõjaväge 
võrrelda endise Vene sõjaväega, kus soldatil 
ei olnud aimu riigikodaniku kohustest. Meie 
sõdur on arenenud ja areneb iga aastaga, iga 
uue generatsiooniga, seda silmas pidades, et 
algkooli õppekava on nii laialdane, et seal ka 
kodanikuteadust õpetatakse. Meie sõjavägi 
muutub aast-aastalt paremaks. Meie rahvas 
on juba hulk aastaid kirjaoskaja rahvas ja teda 
ei saa nende soldatitega võrrelda, keda on 
tarvitanud võimulepüüdjad näiteks Balkani 
riikides. Meie elame Lääne-Euroopas ja siit 
tuleb järeldusi teha. Niipalju sõjaväe kohta. 

Mis mulle vastu paistis härra rahaministri 
kõnest,ja mille juures ma ainult lühidalt võin 

, peatuda, — sest eelarve-vaidlused on pikale 
veninud ja siin on kõiki osasid puudutatud, — 
see on optimismiga ülevalatud pessimistlik 
põhitoon. Kui meie vaatame eelarvet kogu

summades, siis peame ütlema, et tänavuaastane 
eelarve ei anna meile optimismiks põhjust. 
Eelarve on suurem, kui eelmisel aastal, 309 ja 
poole miljoni marga võrra, see tähendab, kulud 
on suurenenud. Mis see aga meie oludes 
tähendab, ma arvan, seda kujutab igaüks ene
sele ette, sest sel ajal, kui riigi kulud suurene
vad, ei või öelda, et meie rahvas on rikkamaks 
läinud, vaid ta on vaesemaks jäänud. Taga
järg on see, et seda järk-järgult vaesemaks 
jäänud rahvast tuleb ikka rohkem ja rohkem 
uute maksudega üle koormata. Ja kui meie 
loeme ajalehti, siis võime iga nädal leida sõnu
meid, mis räägivad uutest kavatsustest uute 
maksude alal. Ometi on meil olemas kõik 
maksud^ mida on tunnustatud. Meil on ole
mas kaudsed maksud, on olemas tulumaks ja 
maal on meil isegiisikumaks sisseseatud, mis 
siis, kui juba tulumaks olemas, peaks täiesti 
kõrvale jääma. Meil on tollid küllalt kõrged. 
Kuid kõige peale vaatamata, kuuleme jällegi 
uutest kõrgenduskavatsustest. Siin peab üt
lema : üks valitsus ei ole parem kui teine valit
sus. Tollide asjus on läinud valitsusele suur 
etteheide teha. Tema ei ole rahva tahtmisega 
arvestanud. Omal ajal avaldus rahva tahtmine 
Riigikogu kaudu, sest just eestkätt tollide pä
rast astus Riigikogu erakorraliselt kokku ja 
võeti vastu muuhulgas ka seadus, mis valitsuse 
huvisid kärbib tollide määramisel. Öeldi sel
gesti, et tollisid ei tohi tõsta ilma rahvaesitu-
sega kokku rääkimata. Kuid siiski läinud valit
sus ei õppinud sellest midagi, vaid tõstis neid
samu tollisid, mida Riigikogu vähendas. Taga
järg on see, et elukallidus tõusis ja rahva ela
misvõimalused kitsamaks läksid. Ka tänapäev 
on jällegi need tollide kõrgendused kuuldavale 
tulnud. Kuid ma loodan, et härra Veberman, 
kes sarnaste tollide tõstmise vastu on olnud, 
seda ilma Riigikoguta ei tee. Ja loodan, et 
enne kui niisugune samm ette võetakse, pööra
takse rahaasjanduse kommisjoni poole ja kat
sutakse selgusele jõuda, kuidas rahvaesitus 
sarnaste uute maksude peale vaatab. Kui meie 
vaatleme lähemalt, missugune on eelarve kas
vamise tendents, siis näeme, et ebaviljakad 
kulud tõusevad. Siin peab küll härra Ips
berga ütelust tarvitama, et igaüks ei saa karu-
nahkset kasukat ega kaheksatoalist korterit. 
Ja mulle näib, et eelarve kasvamise tendents 
tüürib ka sinnapoole, ja et eelarve täiesti vas
tab sellele põhimõttele, et igaüks ei saa karu-
nahkset kasukat ega kaheksatoalist korterit. 
Aga Eesti riik peaks vististi küll niisugune 
olema, kus üldse karunahkset kasukat ega ka 
suuri luksuskorterid tarvis ei ole. Mina küll 
kaldun sinnapoole, et meil saab läbi ka ilma 
karunahkse kasukata. Kui üksikutele karunahk-
seid kasukaid valmistame... (Vahelhüüe: 



463 P R O T O K O L L NR. 311 (9) 464 

M i s see t ä h e n d a b ? ) See on härra Ips
berga ütelus. ...siis kasvab ka edaspidi eel
arve selles sihis, nagu ta senni on kasvanud. 
Kui meie nüüd vaatame, missuguste ministee
riumide kulud on kasvanud, siis näeme, et 
kõigepealt sõjaministeeriumi kulud on kasva
nud. Temast on juba kõneldud. Ja võib 
olla, on siin geograafiline seisukoht ka kulude 
äramääraja, samuti praegune Euroopa polii
tiline seisukord. Siis on veel kulud tõusnud 
siseministeeriumis. Eelmistel aastatel on jää
nud siseministri seletustest mulje, et võima
likult kõik nõudmised peaksid juba rahuldatud 
olema. Ka on tõusnud kohtuministeeriumi 
kulud. Kui lähemalt vaatame nende kulude 
tõusmise põhjusi, siis leiame järgmist: Kuna 
vangide arv on kasvanud, siis on suurenenud 
ka vangide ülalpidamise kulud. Edasi on 
Harku alaealiste laste koloniis suurenenud kuri-
tegeliste laste arv. Need arvud kõnelevad 
väga selget keelt sellest seisukorrast, mis meie 
riigis valitseb. Vangimajade järele tõuseb tar
vidus, samuti kuritegeliste alaealiste varjupai
kade järele. Samal ajal aga on vähenenud töö-
hoolekandeministeeriumi summad. Ka kau-
bandus-tööstusministeeriumi väljaminekud. 
Need arvud ei anna mingit põhjust optimis
mile, küll aga pessimismile. Sellejuures tule
tame meelde, et kuritegevuse üheks suuremaks 
põhjuseks on just sotsiaalne viletsus. Sel teel 
ei tohi edasi minna. Sotsiaalse viletsuse vastu 
tuleb võidelda kahes suunas. Esiteks majan
duselu tõstmisega. Ja teine suun on nende 
hooleallavõtmine, kes majanduslikkude vilet
suste tagajärjel on kaotanud elamisvõimaluse. 
Kuid kahjuks on nii üks kui teine suun, nagu 
eelarvest järeldada võib, uue valitsuse poolt 
tähele panemata jäetud. Eesti riik on iseseisev 
riik. Igal rahval on õigus vaba olla, nagu igal 
kodanikul. Aga ühel riigil on raske poliiti
liselt vabaks jääda siis, kui ta majanduslikult 
ei suuda püsida. Sellepärast just riigi iseseis
vuse kindlustamise mõttes on tarvilik pöörata 
suuremat tähelepanu meie majanduselu ja meie 
sotsiaaltingimuste korraldamise peale. Kah
juks aga tuldakse meil sarnaste väidetega ja 
sarnaste mõtteavaldustega, mis lasevad ole
tada, et need ringkonnad, kes end kandvateks 
peavad, sellest ei taha aru saada. Mina usun, 
kui see nii edasi kestab, siis sarnane arusaamine 
meie riigi seisukorra kindlustamise kohta 
annab eitavaid tagajärgi. On tarvis luua seisu
kord, kus iga kodanik tunneb end riigivõimu 
poolt kaitstud olevat, kus kodanikutunne 
tõuseb, jakusmeelehärm ning elutüdimus ko
danikkude keskel väheneb. Nende nähtuste 
peale ei saa silmi kinni pigistada. Eelarve aga 
sisaldab nagu rusikahoope nende nõudmiste 
vastu. Võtame kas või näiteks töö-hoolekan-

deministeeriumi. Siin on maha tõmmatud 
iga summa, mille järele eelmistel aastatel ja ka 
praegu tarvidus, näiteks kas või tööpuuduse 
vastu võitlemise summa. Samuti on maha 
kustutatud kõik väljaminekud laiema rahva
kihi, see on töölisklassi peale, muuhulgas ka 
töölistekodu, töölismaja asutamise summa. 
Mina ei ütle, et seda maja on tarvis ainult 
töölistele. Ka põllumeestele on oma kodu 
tarvis. Sest kui nad väga rasket tööd teevad, 
kündmise tööd, siis peab neil ka koht olema, kus 
nad puhata võivad. Töölistel on tarvis hoo
ned, kus nemad oma teatrit ja oma koosolekuid 
võivad pidada ja kuhu ametiühisused võivad 
kokku tulla. Meil on aga need summad täiesti 
maha kustutatud eelarvest, samuti nagu pal
jud teised viljakad summad. 

Kui meie riigi omavalitsuste juures peatu
da, siis ei saa eelarvest, samuti ka valitsuse dek
laratsioonist järeldada, et meil küllalt tõsiselt 
võetakse meie omavalitsuse ümberkorralda
mist. Meieomavalitsus, kelle peale suured koor
mad langevad, on praegu kuludega üle koor
matud. Uusi maksusid on seal raske sisse 
seada. Maksude jaotust aga Vabariigi Valit
sus nähtavasti kaalunud ei ole. Samuti ei 
nihku paigast omavalitsuse seadus. Kuid 
tänapäev on vist üheks tähtsamaks küsimu
seks just see, kuidas meie omavalitsusi korral
dada ja neile anda alust ja võimalust seks, 
et nad võiksid neid ülesandeid, mis nende peale 
pannakse, nii täita, et see rahvast ja rahva 
nõudeid rahuldaks. 

Kui meie pilgu heidame haridusministee
riumi peale, siis näeme, et ka siin ei taheta 
seda teha, mis tarvis on selleks, et meie algkool 
võiks loomulikumates tingimustes töötada. 
Maha on kustutatud tarvilikud krediidid koo
limajade ümberehitamiseks. Samuti ei leia 
meie tarvilikke summasid kehvemate õpilaste 
toetamiseks. Meil on koolisundus maksev, 
kuid mis aitab see sundus, kui perekonnad on 
nii kehvad, et nad ei suuda lastele tarvilikul 
määral süüa anda, õppeabinõudest, jalanõu
dest ja riietest kõnelemata. ( V a h e l h ü ü e : 
An takse ! ) Väga vähe antakse. Praegu on 
meil niisugune kord, et lapsi sunnitakse isegi 
tindipotti ühes võtma. Ja kui nad maal 
läbi tuisu ja lume lähevad, ning peavad tindi
potti kaasas kandma, siis võib ju tint ära kül
mata, ja kõigehalvem on see, et nad määrivad 
end ära. Mina olen läinud aastal käinud koo
limajades, kus pool katust läbi jooksis, ja et 
katus lastele kaela ei kukuks, olid toed alla 
pandud. Kuid alati, kui vähegi vihmane ilm, 
on lagi märg. Majad on ise mõisahooned, ja 
maakoolid on väga viletsas olukorras. (H. 
Bauer , krst: N e e d on ü k s i k u d j u h t u m i 
sed.) Kui nad üksikud oleksid, seda kergemalt 
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võiks neid kõrvaldada. Aga kahjuks on see 
nii. Kooliruumid on kitsad, tihti külmad ja 
viletsad ja isegi mustad. Mina arvan, et meil 
kooliruumide paremale seisukorrale tõstmise 
peale tuleb eriti rõhku panna, mitte ainult 
tervislikult seisukohalt, vaid ka seda silmas pida
des, et koolimajadel on teatav mõju lapse 
ilutunde ja puhtusearmastuse peale. Aga kui 
meie koolid niisugused on, nagu praegu maal, 
siis hakkavad lapsed isegi vastikust tundma 
koolide vastu. Mis muidu puutub meie koo
lipoliitikasse, siis ei taha mina meie haridus
poliitikat puudutama hakata, seda teevad tei
sed paremate tagajärgedega. 

Kuna eile härra siseminister siin mõnesu
guseid arvamisi avaldas, siis just sellest välja
kutsutult tahaksin mina ka oma arvamist 
öelda meie hariduspoliitika kohta. Meie hari
duspoliitikas on ülikool näidanud, et meie 
rahvaharidus veel selles ei seisa, kui meil 
väga palju diploomidega inimesi ülikoolist 
välja tuleb. Meil on rohkem tarvis õpetada 
praktilisi teadmisi, ja selles arvamises muu
hulgas on ka keskerakonnad, sest sellest kirju
tab tänane „Vaba Maa": „Mis meie maa 
vajab, seda näeb igaüks, kes vaevaks võtab 
järele vaadata. Ta ei vaja diplomeeritud 
vaimuvaesust, kes Ameerikasse välja rändab 
võõrastemajade taldrikuid pesema. Sinna üle 
mere taldrikuid pesema tuleks õiguse pärast 
saata ka hulk meie senniseid hariduspoliitika 
tegelasi. See oleks neile vast ainuke mitte-
eluvõõras ja ühiskondlikult kasulik tegevus
ala." Ma ei ole veel tabavamat arvamise-
avaldust kuulnud kui see. Inimene, kes seda 
kirjutab, on üks neist ajakirjanikkudest, kelle 
vastu mul lugupidamine on sellepärast, et 
tema võrdlemisi teistega enam haritud on. 
Kui meie aga praegu vaatame, mis on nüüd 
meie ülikool andnud, siis näeme, et tihti 
ainult mannetuid, virilaid, äbaraid ülikooli 
lõpetajaid. Ja mis on nad teinud, mis on 
nad andnud Eesti teadusele, kirjandusele ja 
kunstile — ei midagi. Seda, mis on tehtud — 
on teinud võõrsilttulnud teadlased või vanema 
põlve haritlased. Mis on nad andnud ühiskon
nale. Nad pole suutnud ühiskonnas isegi 
sarnast õhkkonda kaotada, kus võimatuks 
saaksid „Rahvalehed" ja „Esmaspäevad", vaid 
ma olen näinud haritlasi, kes suure innuga 
loevad „Rahvalehte" ja „Esmaspäeva". Ja 
ma küsin Teilt, härrad kodanlikkudest rühma
dest, kui palju on tulnud teile juurde noore
maid jõude. Oma rühma eraldan, sest meie 
oleme proletariaadi esitajad. Ja ka mina kuulun 
proletariaadi hulka. Sellepärast on mul 
kõlblik õigus kõneleda selle peäle vaatamata, 
kas mul diploomi on või mitte. (H. Bauer, 
krst: Kas proletar iaat „Rahvalehte" 

loeb?) Proletariaat? Jah, ma ütlesin, et see 
on halb, kui ta seda teeb, sest see mõjub 
hullemini kui viin. Seda ütlete ka Teie, 
härra Bauer, kui kauaaegne kasvataja. (H. 
Bauer, krst: Oleme ühel arvamisel 
Teiega.) Selle kirjanduse lugemise taga
järjeks on viinajoomine. Ja ma ütlen veel 
enam. Palun seda mulle vabandada. Need 
majad, kus see kollane latern üleval seisab, 
nende majade pidamine ei ole madalam 
tegu, kui rahvale sarnase vaimutoidu andmine. 
Sest niisuguse vaimutoiduga kasvatatakse sel
le asutuse publikumi korralikkude inimeste 
hulgast. (J. Luur, krst: Teie näi tate 
minu peale.) Ei, ma ei näita mitte Teie 
peale, härra Luur, sest mul ei ole Teist, 
härra Luur, kuigi meie lahku läheme mõnes 
asjas, ses suhtes mingisuguseid halbu arvamisi. 
Ma küsiksin, kas on andnud meie haritlased 
ühiskondlikku, seltskondlikku ja riigitöösse 
uusi jõudusid? Seal paremal pool istuvad endi
sed tegelased ja rohkesti lihtsaid maalttulnud 
talumehi. (J. Hünerson, põl: Mis vürstid 
siin peaksid siis olema?) Seda mitte. 
Kuid ma tahtsin ainult selle peäle tähelepanu 
juhtida, kuidas härra siseminister kurjustas 
töölisteesitajatega, et nemad pole diplomee
ritud. Ma kordan veel kord, teie ei ole saanud 
II Riigikogusse ühtki uut jõudu, härra Hol
berg on vist ainukene. (Vahelhüüe pare
malt poolt: Kus neid Kolumbusi siis 
on?) Tänapäev ei ole üldse Kolumbusi, 
sest mina usun, et maakera on nii läbi ja läbi 
uuritud, et seal enam uut Ameerikat ei ole. 
(Vahelhüüe: Aga Edison'e on küll 
tarvis.) Eesti ei ole ühtki Edison'i andnud. 
Lööge lahti „Riigi Teataja", siis näete, kui 
palju leiduspatentisid seal võetud on. Kuid 
siin toimetatakse samuti, nagu kirjanduse 
alal; tõlgitakse tööd ümber, muidugi oma 
sõnadega, sest sõna sõnalt tõlkida on palju 
raskem, kui omasõnadega jutustada, ja pan
nakse oma kui autori nimi ette. Vaadake, 
nõnda tehakse meil harilikult botaanika-, 
loodusloo-ja ajalooraamatutega. Peab ütlema, 
et mina tunnen Eesti kirjandusest ainult 
kaht ajalooraamatut, kus selles suhtes paremini 
talitatud on, need on Adamsona ja Treiberga 
ajalooraamatud, ning needki on sotsialistid. 
(Vahelhüüe: Aga Reiman?) Jah, Rei
man on ka Eesti kirjamees, aga ta on juba 
vanem, ja ei tule sellepärast kõne alla. Võtke 
edasi geograafiad, need on küll Gruberg'ist ja 
Ivanov'ist kopeeritud, kuid nad ei ole siiski 
head. (Vahelhüüe: Kir jandusturg on 
väike!) Kooliraamatud on meil kõik ära oste
tud. Neid võib kirjastada, sest koolilapsed 
tarvitavad neid 1 aasta, kuid teine aasta heide
takse nad kõrvale ja uusi trükitakse peale. 
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(J. Laidoner, põl: Teie eksite, kui arva
te, et meie hari t lased on ainult üks 
põlv.) Ma ütlen, meie haritlased ei ole rah
vale seda andnud, mida nad andma peaksid, 
milleks nad kohustatud. (J. Laidoner, 
põl: Ei ole ühegi rahva hari t lased 
niipalju oma' rahvale andnud, nagu 
Eesti hari t lased Eestile.) See on õige, 
kuid need haritlased on kõik vanapõlve harit
lased. (Vahelhüüded.) Mina ei taha sugugi 
etteheidet tegema hakata meie haritlastele, 
sest õige suur osa neist on üles võrsunud 
väga rasketes tingimustes. Ei saa öelda, et 
kõik inimesed raskustest,, rasketest oludest 
jälgedeta läbi pääseksid. Raskused jätavad 
ikkagi teatud jälgi järele. Raske olukord mõjub 
ikkagi masendavalt, mahasuruvalt. On ini
mesi, kes on tugevad, kuid suurem osa ei 
suuda tugev olla. Ma ei taha etteheiteid teha, 
ma võtan ka vabandavaid olusid arvesse, kuid 
tähendan ainult, et väga idealiseerida siin ka 
ei saa. Meil on küll nii mõndagi ära tehtud, 
kuid see on ikkagi enam-vähem vanapõlve 
tegelaste töö, üksikuid nooremaid jõudusid 
on juurde tulnud, kuid siiski võrdlemisi 
vähe. Olen näinud inimest, keda mina tund
nud ja kes ülikoolis eksamid ära teinud, kuid 
ometi kahtlesin ma omal ajal nende inimeste 
juures väga. Nüüd ainult imesta. Kirjandust 
pole ka rikastatud. (K. Päts, põl: Kas 
Teie olete lugenud, mis sakslased 
oma pärastsõjaaegse kirjanduse kohta 
ütlevad? Sakslased leiavad praegu, et 
nende l i te ra tuur on langenud. M. 
Miartna, stp: Lisaks on meie ülikool ka 
väga noor.) Õigus, ma võtan, nagu ma juba 
tähendasin, kõik need põhjused arvesse ja 
ei taha mingisuguseid etteheiteid teha meie 
haritlastele, vaid tahtsin ainult ümber lükata 
härra siseministri eilsed väited ja näidata, et 
igalpool, kus diploomidega arvestatakse, 
ei ole nii roosiline ja ei saa kõiki diploomi
dega inimesi idealiseerida. Olusid tuleb nii 
võtta, nagu nad tõesti on. Mina usun ka, et 
politseinikkude keskel on haritud inimesi ja 
kindlasti peaksid nad kõik enam-vähem hari
tud olema. Siin kõneldi mingisugusest vaenu
likkusest politseinikkude vastu. Ma arvan, 
see ei ole õige. Sest nii ogar ei saa ükski rii
gikodanik olla, et arvata, nagu oleks politsei 
ülearune. Kui on sisse seatud mingisugune 
kord, siis peab ka selle korra järele valvajaid 
olema. Kui aga üksikuid väärnähtusi esile 
tuleb, siis ei tohiks sellest kohe järeldada, et 
meil öldakse politsei vastu. Kui niisuguseid 
järeldusi tehakse, siis on see demagoogia. 
Üldse ei peaks meie riigivõimu esitajad ene
sele sarnaseid järeldusi lubama. (M. Martna, 
stp: See ei ole seadusega keelatud!) 

See ei ole küll seadusega keelatud, aga mina 
arvan, et ministrid ei tarvitse alati enesele 
ainult seda keelata, mis seadusega keelatud 
on, vaid enesepiiramine on ka väga tähtis. 
Ja mina usun, kui üks inimene midagi teeb, 
siis ei saa ta küsida ainult, kas see seadusega 
on keelatud või mitte. Vaid on ka seadusi, 
mis inimese tegevust piiravad, ja need seadu
sed ei ole alati paberile kirjutatud. Niipalju 
siis hariduspoliitikast. 

Mis puutub sotsiaalsetesse oludesse, siis 
pakub see, nagu juba tähendasin, iga päevaga 
ikka kurvemat pilti, ja see paneb töö-hoolekan-
deministeeriumile suuremad kohustused peale. 
Ka on töö-hoolekandeministeerium terve rea 
kavatsusi teinud, kuid on nendest hiljem 
loobunud. Kus vähe edasi jõutud, need on 
meie lastekodud. Varjupaikasid tehakse küll 
juurde, kuid mitte tarvilikul määraL Töö
puuduse vastu võitlemine on, nagu juba tähen
dasin, täiesti ära jäänud. Ja mis sellel alal 
tegemata jäetakse, mõjub selleks kaasa, et 
olud veel raskemaks muutuvad. 

Meil on esile tunginud kõik need mõjud, 
mis on vallale pääsenud pärast sõda, ja millest 
rikas on iga suurlinna Õhkkond. Sellepärast 
leiame ka, et need arvud siiski ei vähene, 
vaid koguni selle vastu — suurenevad, kuigi 
iga aastaga sõjast kaugemale jõutakse. Ma 
juhiksin nimelt tähelepanu sellele arvus tikule, 
mis tänases „Vaba Maas" ära toodud, see 
on — prostitutsiooni peale. Need arvud kasva
vad, kuigi meie oludes, kus inimesed tulevad 
talutarest, tegelikust tööst need arvud vähenema 
peaksid. Kuid ka meie ühiskonnas, meie 
väikeses seltskonnas on tihti tunne, kui vaa
tad mõne põlvist tudiseva vanahärra peäle, 
nagu oleks tema juures Steinach'i operatsi
oon juba toime pandud. (Va hei hüüe: Kas 
siin Riigikogus?) Tähendab, et kõik 
need Prantsuse viisid on juba otsaga meie 
juurde jõudnud, meie sotsiaalsele olukorrale 
kahjuks ja ühtlasi ka riigi väljaminekuid suu
rendades. 

Lõpuks tahaksin veel selle peale tähen
dada, et mina loodan, et uus valitsus riigi
kodanikkude maksukoormat ei hakka kõrgen
dama nende maksudega, millest viimasel ajal 
on kõneldud, samuti enne, kui tolle kõrgen
datakse, katsutakse ühendusesse astuda Rii
gikogu rahaasjanduse kommisjoniga ja ära 
kuulata rahvaesituse seisukoht. Uusi mak
susid enam meie riigile peale panna ei saa. 

Juhataja J. Z i m m e r m a n : Faktili
seks märkuseks on sõna rkl. Tõnisson'il. 

J. T õ n i s s o n (rhv): Austatud Riigikogu 
liikmed! Härra sõjaminister seletas oma 
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kõnes ja kinnitas pärast seda oma vahel-
hüüdega rkl. härra Laidoner, nagu oleksin 
mina eile kokkuhoidmisest sõjaministeeriumi 
arvel kõnelenud ainult sõjaväeüksuste arvu 
vähendamise teel. (J. Laidoner, poi: Mi t te 
eile, vaid täna!) Kõnelesin sellest eile ka. 
Kannan ette, mis ma eile ütlesin: „Kui meie 
kõike seda arvesse võttes aru saame, et peame 
oma sõjaväelaste, eriti ohvitserkonna seisu
korra parandamiseks midagi ette võtma, siis 
näeme eelarvet silmitsedes, eteelarve-summade 
tõstmine sõjaministeeriumi arvel võimatu on. 
Meil tuleb seal summasid ennem kärpida 
kui suurendada. Kui meie aga siiski tahaksime 
oma kavatsusi sõjaväelaste ainelise seisukorra 
parandamise poolest läbi viia, siis tuleb meil 
muid kulusid vähendada mitte üksi teenistus
aja lühendamise, vaid kogu sõjaväelise apa
raadi lihtsustamise ning edukamaks muutmise 
teel. Siin on kahtlemata veel palju ära teha, 
ja siin on minu arvates liiga vähe ära tehtud 
viimaste aastate jooksul. Meil on muuhulgas 
majanduslikkude nõuete rahuldamiseks sõja
väes korraldus nii kirju ja nii mitmekesine, et 
seal majapidamine üksikutel väeüksustel oma
ette tegutseb, kuigi nad alaliselt ühes linnas või 
garnisonis teenistuses on." 

Siis edasi: „Ükikuid nähtusi vaadeldes ja 
hinnates on arusaasmatu, mispärast näiteks 

läbikäimine üksikute sõjaväeasutuste vahel 
meil veel ikkagi nii paberlik on, miks meil 
vahekirjade hulk nii suur on, et igaüks võib 
nende peale toetudes ennem koosseisude tõst
mist kui vähendamist nõuda! Numbrite hulk 
on sagedasti just sellepärast nii suur, et ini
mesed tahavad selle abil oma teeneid üles 
näidata, oma olemasolu ja asutustes tööta
vate ametnikkude hulka põhjendada. Selle 
juures on meil üksikuid asutusi, kus võiks 
kahtlemata asjaajamist ilma mingisuguse ras
kuseta lihtsustada ja kokku tõmmata. Kui 
meil on olemas eriline varustusvalitsus, kellel 
oma juhataja ja abijuhataja, jakus oma osakon
nad tegutsevad, siis oleks võimalik seal asjaaja
mist palju lihtsamaks teha, ilma et sellejuures 
midagi kaduma läheks." 

See näitab ometi, et mina mitte ainult 
sõjaväeüksuste arvu vähendamise teel ei taht
nud summasid kokku hoida. (V a h e 1 h ü ü d e d; 
Lõpetada!) 

Juhataja J. Z i m m e r m a n : On ette
panek tehtud — koosolek lõpetada. (Hääle
tatakse.) Nähtava enamusega on ette
panek vastu võetud. Lõpetan koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 2.20 min. 

Algkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu esimees A. Rei. 

Abiesimees J. Zimmermann. 

Abisekretäär J. Puskar. 




